
Четвъртък
5 август 2010, брой 147 (4958)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.48102   

+0.11% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32060  

     -0.11%
Българска народна банка

Sofix: 380.11

    +1.44%
Българска фондова борса

BG40: 108.01

+2.70%
Българска фондова борса

Фирмите ще получават 
авансово до 35% от предви-
деното фенансиране, каза 
министър Томислав Дончев

Новини ▶ 7 
Държавата ще плаща 
неустойка, ако бави 
европроекти

Компании  ▶ 9

Ryanair ще лети от Лондон до Пловдив 
за 32.99 EUR

Новини ▶ 7

Кабинетът дава 257 млн. лв. 
за самолети и вертолети

Тема на деня ▶ 4-5

Несъбраните осигуровки 
надхвърлиха 1 млрд. лв.

МО ще предоговори 
сключените договори с 
„Юрокоптер”, „Даймлер” 
и „Аления Аеронаутика”. 
Министър Аню Ангелов 
обмисля да се откаже от 3 
вертолета “Пантер”

Ако до края на тази година 
не се предприемат сериозни 
мерки за събиране на поне 40% 
от задълженията към НОИ, 
от 2011 г. трябва да вдигнем 
осигурителната вноска, каза 
министър Тотю Младенов

Новини ▶ 6

„Мелроуз” получи концесия 
за добив на газ за 10 години
Годишното концесионно 
възнаграждение за 
държавата ще бъде 
най-малко 2 млн. USD, 
каза министърът на 
икономиката Трайчо 
Трайков

Пазарът на външна 
реклама в София оПуСтя

Приходите от аутдор реклама в столицата са намалели с 50% в сравнение 
с миналата година. Кризата и очакваното премахване на билбордове доведоха 
до срив, от който губят и фирмите, и Столичната община  ▶ 8
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Печеливш
дейвид арчър

Губещ
Пламен Стоилов

Правителството скоростно одобри добива на природен 
газ край Каварна седмица след като британската компания 
“Мелроуз” обяви заедно с енергийния министър Трайчо Трай-
ко, че е открила находище. Кабинетът предостави на ком-
панията с изпълнителен директор Дейвид Арчър концесия 
за 10 години, а добивът може да започне до 3-4 месеца. 

▶ Подробности на стр. 6

Сметната палата изпрати одита на област Русе на прокура-
турата. Областната управа, която е под ръководството на 
Пламен Стоилов, е нарушила законодателството в областта 
на обществените поръчки. Става въпрос за неправомерна 
замяна на земя, но не се съобщават подробности. От Сметна-
та палата уточняват, че по закон нямат право да огласяват 
информация, която е изпратена на прокуратурата. 

Сряда
4 август 2010, брой 146 (4957)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.47934  

-1.12%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32210  

     +1.13%
Българска народна банка

Sofix: 374.72

    +0.90%
Българска фондова борса

BG40: 105.17

-0.13%
Българска фондова борса

Стабилизирането на цената 
на нефта и ръстът на еврото 
ще се отразят на цената, 
каза Ангел Семерджиев

Новини ▶ 6
Природният газ 
ще поевтинее с 15% 
през октомври

Стратегията за развитие 
на кабелния оператор 
предвижда растеж, свързан 
с нови придобивания, каза 
главният изпълнителен 
директор на blizoo Ищван 
Полони

В момента проблем 
номер 1 за банките са 
фирмите, които имат 
финансови проблеми, 
каза Емил Вучков, 
директор „Продуктова 
и пазарна политика” 
 в МКБ Юнионбанк

Компании▶ 9
blizoo купи 
втори LAN оператор 
за два месеца

Интервю▶ 15
Лихвите по 
кредитите са на 
нивата от 2005 г.

Новини▶ 3
„Всичко коз” 
и „Килърите” 
катастрофираха 
в съда 
Решението на съда да 
освободи почти всички 
от  задържаните отново 
предизвика остро 
изказване на Цветан 
Цветанов срещу съдебната 
система 

Компании▶ 9
Активите на 
взаимните фондове 
ускориха ръста
Колективните 
инвестиционни схеми 
управляват общо 389.8 
млн. лв. Пазарният 
дял на десетте най-
големи управляващи 
дружества достигна 
79.34%

Новини ▶ 7

Раздор в новото 
ръководство на 
финансовия надзор

Председателят Стоян Мавродиев обвини
заместничката си Димана Ранкова в самоинициатива
▶

Покажи ми 
твоите тайни

В стремежа си да увеличи приходите правителството ще    
осигури на НАП достъп до кредитните досиета на фирмите  ▶ 4-5
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Мнения

По темата “цвета-
нов: освобождаването 
на “Килърите” ще има 
последствия”. Чета и 
недоумявам: живеем ли 
в някаква театрална 
пиеса, или това е прост 
фарс.

Читател
 

По темата “Покажи ми 
твоите тайни”. Чудесно 
заглавие! Начинът на 
формулиране на заглавието 
показва отношението към 
читателя.

Читател

По темата “Започна 
разплащането с тютю-
нопроизводителите”. 
Лъжа, само лъжа.

ф

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Покажи ми тво-
ите тайни. Пра-
вителството ще 
осигури на НАП 

достъп до кредитните 
досиета на фирмите 
в стремеж да увеличи 
приходите.

2 Реалните за-
плати излизат 
на светло. 
Частните 

фирми масово осигуря-
ват служителите си на 
минимални доходи.

3 Раздор в новото 
ръководство на 
финансовия над-
зор. Председате-

лят Стоян Мавродиев 
обвини заместничката 
си Димана Ранкова в 
самоинициатива.

Созопол, в талази верен зов, 
Созопол, надежда и любов*

2010 е чудесна година за Созо-
пол. Първо, тя е юбилейна за гра-
да, който навършва 2620 години 
от създаването си. Второ, от тази 
пролет Созопол си има собствен 
химн. Трето, има си ремонтирани 
улици и изцяло нова маркировка, 
която свети с камъни “Сваровски” 
и има 3D ефект. Четвърто, офи-
циалната прогноза на общината 
е това лято да има 10-15% ръст 
на туристите. Пето... Петото е, че 
Созопол май си има собствен ми-
нистър, любим е на правителство-
то и по тази причина не е нужно 
да се тревожи за нищо. 

Особено след като си има и мо-
щи на св. Йоан Предтеча. Може 
да не сте следили историята, 
може и да сте, но за всеки случай 
ето как се случи:

В неделя на 1 август археолози 
отвориха реликварий с костици 
и един зъб, открит три дни по-
рано. Още преди отварянето беше 
съобщено, че мощите са на св. 

Йоан Предтеча. За това свиде-
телствал надписът върху кутията, 
на който пише, че костите са пре-
несени на рождения ден на све-
теца. Божидар Димитров обяви, 
че Созопол е новият Йерусалим. 
Божидар Димитров по принцип е 
министър на българите в чужби-
на, но е родом от морския град и 
често се занимава с него. 

На следващия ден медиите 
съобщиха, че премиерът Бойко 
Борисов ще подари златна урна 
за мощите. Премиерът поканил 
кмета на Созопол Панайот Рейзи 
и областния управител на Бургас 
Константин Гребенаров на засе-
данието на Министерския съвет в 
сряда, за да кажат колко ще струва 
реставрирането на църквата “Св. 
св. Кирил и Методий” в града. 
И така вчера кабинетът отпусна 
спешно 420 хил. лв. за църквата, 
защото мощите на светеца ще се 
съхраняват в нея. С това общият 
размер на отпуснатите от държава-
та средства стигна почти 600 хил. 
лв. Освен реставрацията на самия 

храм с парите ще бъдат построени 
паркинг и инфраструктура и ще 
бъдат поставени информационни 
табели за улеснение на очакваните 
многобройни туристи. Не бяха 
споменати камъни “Сваровски”. 

Историята не свършва с това, 
но продължението след малко. 

Община Созопол е приключила 
миналата година на плюс с над 
600 хил. лв. Приходите са над 25 
млн. лв. Градът и сега е един от 
най-посещаваните туристически 
обекти и няма особени финансови 
затруднения за разлика от повече-
то общини в България. Те обаче си 
нямат свети мощи, нито благово-
лението на правителството. Затова 
се оправят сами с реставрацията 
на църквите си, ако изобщо стиг-
нат до тях. Самата държава също 
е на минус. Макар че половин 
милион лева изглеждат като сто-
тинки на фона на три и половина 
милиарда лева очакван дефицит, 
няма логика правителството да 
раздава пари наляво и надясно за 

недоказани при това мощи.

Сега продължението на исто-
рията.

Любовта към Созопол очевидно 
ще продължи под формата на 
финансови талази: “Днес (вчера 
- бел. авт.) ще изпратя Дянков 
с Божидар Димитров, заедно с 
кмета и областния да ги разгледат 
другите две могили и да осигури-
ме и за тях финансиране след то-
ва.” Думите са на Бойко Борисов. 
Не се разбра точно за кои могили 
говори, но както е тръгнало, в тях 
трябва да има зъби от дванайсетте 
апостоли, косми от брадата на 
Моисей или поне отпечатъци от 
краката на Адам и Ева. Следваща-
та седмица пък очаквайте кръгла 
маса с участието на представи-
тели от всички обществени и 
политически сфери. С нея щяла 
да стартира национална програма 
за популяризиране на мощите на 
св. Йоан Предтеча.

* Припевът на химна на Созопол

коментар
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Созопол 
няма особе-
ни финансо-
ви затрудне-

ния за разлика от 
повечето общини 
в България. Те 
обаче си нямат 
свети мощи, нито 
благоволението на 
правителството

филипа радионова
philippa.radionova@pari.bg

 кметът на Созопол Панайот рейзи (вляво) благодари на премиера бойко борисов за отпуснатите 
пари  СНиМКА МАРиНА АНГеЛОвА

▶
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За жабата, горещата вода и осигуровките

Четвъртък 5 август 2010  pari.bg

коментар

Всички знаят, че ако 
сложиш жаба в гореща 
вода, тя ще изскочи от 
нея. Но ако я сложиш в 
студена вода и постепенно 
вдигаш температурата, 
жабата няма да усети как-
во й се случва и няма да 
изскочи дори при гореща 
вода; жабата ще се свари.

Същото се опитват 
да пробват върху нас 
от министерството на 
труда и НОИ с помощта 
на синдикатите. Доскоро 
намекваха, че трябвало 
някога в бъдеще да се 
вдигнат малко осигуров-
ките, за да влизат повече 
приходи в бюджета на 
НОИ. Сега вече се говори 
за вдигане на осигуровки-

те още сега. И се допълва 
с искането осигуровките 
да се вдигнат много, а не 
малко. 

Докато преди се 
говореше за 2% вдигане 
на осигуровките, сега 
вече Христина Митре-
ва споменава 6-8%. И 
определено нещата няма 
да спрат дотук и ще има 
продължаваща ескалация 
на идеите за по-високо 
осигурително бреме. Това 
дори е записано в леко 
витиеват стил в концеп-
цията на държавния 
консултативен съвет за 
пенсионна реформа. Там 
пише, че осигурителната 
тежест трябва да се опре-
деля според “актюерските 

разчети” - това е бюрокра-
тичният начин да се каже, 
че осигуровките ще се 
увеличат масирано.

Ако в пенсионната 
система се увеличат оси-
гуровките с оправдание за 
“решаване на проблем”, 
тогава и други системи 
ще искат същото. Здрав-
ната система също ще 
поиска и ще получи шо-
ково вдигане на здравната 
осигуровка - с аргумента 
“след като за пенсиите мо-
же, и за здравето може”. 
Всички други министри 
също ще поискат повече 
финансиране, т.е. по-висо-
ки данъци. Накратко, ако 
в една сфера не се прави 
реформа, а се вдигат 

цитат

 Смяната на директора на 
Летище София не е свързана с 

проверките. Тя се наложи, за да  
подобрим организацията на работа

Число на деня

7
пъти са се увеличили разплащанията по европроекти, 

твърди евроминистърът Томислав Дончев. До момента 
те са достигнали 7.5%

▶
 александър цветков, министър на транспорта, по повод изненадващата 

смяна на директора на столичното летище

Ако в пенси-
онната систе-

ма се увеличат оси-
гуровките с оправ-
дание за “решаване 
на проблем”, тогава 
и други системи ще 
искат същото

Георги ангелов
старши икономист в "Отворено 
общество"

данъците, всички остана-
ли ще поискат същото. И 
данъчно-осигурителното 
бреме ще скочи до небе-
сата с всички негативни 
ефекти.

Между другото, този 
модел сме го пробва-
ли в началото на 90-те 
години. Осигуровките 
постоянно се вдигат, 
това води до сива ико-
номика и намаляване 
на приходите, а след 
това осигуровките още 
повече се вдигат и т.н. 
в порочен кръг. Зна-
ем, че този модел през 
90-те години доведе до 
невероятно голяма сива 
икономика и до срив на 
пенсионната система 

(след което чрез вдигане 
на пенсионната възраст 
се възстанови времен-
но стабилността). Жан 
Виденов вдигна и ДДС 
рязко - от 18 на 22%, но 
това не му помогна да 
избегне фалита, може би 
дори го ускори.

Изключително 
учудващо е отношението 
към осигуровките. Спом-
няме си как преди няколко 
месеца правителството се 
отказа от вдигане на ДДС 
с аргумента, че това ще 
затормози икономиката. 
Сега се иска вдигане на 
осигуровките - които са 
пряк данък, който още 
по-директно влияе на ико-
номиката. Това е абсурд. 

Борисов намеси ФБР и Европол в атаките срещу съда
Председателят 
на Върховния 
касационен съд 
Лазар Груев напомни, 
че мярката за 
неотклонение не 
представлява присъда

Ден след решението на съда 
за мерките на задържани-
те при операциите “Всичко 
коз” и “Килърите” реплики-
те на изпълнителната власт 
към съдебната система про-
дължиха. Премиерът Бойко 
Борисов обяви, че ще изпра-
ти доказателствата по двата 
случая на ФБР и Европол. 
В момента материалите се 
превеждат на английски. 
Кабинетът ще пита двете 
служби как биха реагирали 
и дали биха провели опера-
циите. В мотивите си към 
решенията в двете дела, с 
които всички задържани без 
един бяха пуснати под га-
ранция и с подписка, съдът 
посочи, че доказателствата 
са недостатъчни.  Послед-
ваха поредните остри атаки 
от вътрешния министър и 
премиера.

отговор от съда
В кратко и сдържано ста-
новище председателят на 
Върховния касационен съд 
Лазар Груев напомни, че 
мярката за неотклонение 
не представлява присъда. 
“Обществото трябва да бъде 
наясно, че нито освобожда-
ването от ареста означава 
невинен, нито задържането 
- виновен. Въпросът за вина-
та на подсъдимите се решава 
с влязла в сила присъда”, 

се казва в становището на 
върховния съдия. Пред БНР 
съдията от Софийския апе-
лативен съд Калин Калпак-
чиев посочи, че с критиките 
си министрите нарушават 
презумпцията за невинност, 
манипулират и насъскват 
общественото мнение и про-
валят определени разслед-
вания, като представят пред 
публиката доказателства. 
“Съдът във всяко демокра-
тично общество има задача 
да бъде коректив на полици-
ята. Тоест съдът е този, кой-
то трябва да прецени дали 
съобразно закона са налице 
основанията да бъде задър-
жано временно и лишено от 
свобода, да бъде признато за 
виновно едно лице”, комен-
тира Калпакчиев. 

и прокуратурата се 
обади, а министърът 
се притесни
Темата беше продължена 
и от вътрешния министър 
Цветан Цветанов, който пред 
bTV изрази притеснения, че 
освободените от ареста ки-
лъри може да започнат да 
убиват свидетели или заме-
сени в групата им, за да не се 
разплете веригата. Може да 
се окаже вярно твърдението, 
че мафията си има държава, 
коментира Цветанов. Пред 
Агенция “Фокус” проку-
рорът Бойко Найденов пък 
изрази мнение, че групата на 
“Килърите” била готова да 
извърши покушение срещу 
премиера. Още след акцията 
на МВР в медиите излезе 
информация, че групата е 
подготвяла нападение срещу 
Борисов. Това обаче не беше 
официално потвърдено. Снимка марина ангелОва



  4    НовиНи    Teма на деня
pari.bg  Четвъртък 5 август 2010

Към 30 юни 
тази година 
690.9 млн. 

лв. е главницата 
от несъбрани 
различни 
осигурителни 
вноски, а 376 млн. 
лв. са лихвите 
върху тази 
главница

Несъбраните осигуровки      надхвърлиха 1 млрд. лв.

Не само влошената демо-
графска картина и скокът 
в безработицата са причи-
на за проблемите на пен-
сионната система у нас. 
Оказа се, че Национални-
ят осигурителен институт 
има несъбрани вземания 
за близо 1 млрд. лв. 

Към 30 юни тази година 
690.9 млн. лв. е главница-
та от несъбрани различни 
осигурителни вноски, а 
376 млн. лв. са лихвите 
върху тази главница, съ-
общи след заседанието на 
кабинета вчера министъ-
рът на труда и социалната 
политика Тотю Младенов. 
Този ресурс е натрупан 
през последните години и 
трябва да се вземат изклю-
чително сериозни мерки, в 
противен случай ще тряб-
ва да се увеличава осигу-
рителната вноска, заяви 
Младенов.

НАП да  
каже защо
Камъните, които хвърли 
социалният министър, са 
в градината на Национал-
ната агенция за приходи-
те, която преди няколко 
години беше създадена с 
цел да обедини събира-
нето на данъците и оси-
гуровките. Допреди това 
ведомството, което отго-
варяше за събирането на 
осигуровките, беше НОИ. 
“НАП да каже защо не 
е събрала задълженията, 
както и мерките, които 
ще приложи”, каза Мла-
денов. 

отново  
отлагане
На вчерашното заседание 
на кабинета обаче не бя-
ха обсъдени лансираните 
тези дни от финансовия 
министър и от шефа на 
НАП мерки срещу сивия 
сектор и за повишаване 
на събираемостта на оси-

Министърът на труда Тотю 
Младенов обвини НАП  
за огромните вземания

гуровките. Става дума за 
задължителното превеж-
дане на заплатите по бан-
кова карта, ограничени-
ето за кешови плащания 
над 5000 лв., достъпа до 
кредитните досиета на 
граждани и фирми и въз-
можността за начисляване 
на осигуровки по анало-
гия. Всички те ще бъдат 
гледани от Министерския 
съвет в края на август. 
Преди това тези законо-
ви промени трябва да се 
консултират с Асоциаци-
ята на търговските банки, 
научи в. “Пари”.

Заради големите неиз-
платени задължения към 
Държавното обществено 
осигуряване преди време 
министърът на труда пред-
ложи да се въведе данъчна 
амнистия върху лихвите, 
ако длъжниците преведат 
вноските си до края на 

Мила Кисьова
mkisiova@pari.bg

тази година. Това обаче 
отпадна като вариант, тъй 
като се оказа, че може да 
бъде възприето от Брюксел 
като неправомерна дър-
жавна помощ, обясни вче-
ра Тотю Младенов.

очакван ефект
По думите на министър 
Младенов от приходната 
агенция са обещали до 
края на тази година да 
съберат 40% от тези за-
дължения. Това означава 
400 млн. лв. и ако се слу-
чи, няма да се наложи да 
вдигаме осигурителната 
тежест от 2011 г., обясни 
Младенов.

В същото време минис-
търът на труда обяви, че 
одобрените вчера от ка-
бинета промени в Кодекса 
за социално осигуряване 
ще свият през 2011 г. де-
фицита в НОИ с 81 млн. 
лв. През 2012 г. ефектът 
от промените ще е 190 
млн. лв. по-нисък дефи-
цит, а през 2013 г. - 450 
млн. лв. 

Реформата  
на изхода
Новите текстове в Кодекса 
за социално осигуряване 
засягат само това, което се 
случва вътре в системата и 
на изхода й, обясни Мла-
денов. Промени, свързани 
с приходите в пенсионно-
осигурителната система 
ще се правят през есента 
с бюджета на Държавното 
обществено осигуряване. 
През септември ще бъде 
внесена и поправката в На-
казателния кодекс, с която 
ще бъде криминализирано 
укриването на осигуровки. 
В данъчните закони пък 
ще бъдат дадени по-голе-
ми преференции за насър-
чаване на доброволното 
пенсионно осигуряване, 
каза Младенов.

Мила Кисьова

Ако до края на 
тази година не се 

предприемат сериозни 
мерки за събиране на 
поне 40% от задълже-
нията към НОИ, от 2011 

г. трябва да вдиг-
нем осигурител-

ната вноска

Тотю Младенов, 
министър на труда  

и социалната  

политика 
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Несъбраните осигуровки      надхвърлиха 1 млрд. лв.
Военни, полицаи 
и миньори също 
ще работят повече
Министърът призна, 
че няма да има плавно 
вдигане на стажа
Военни, полицаи, учите-
ли и работници, труде-
щи се при първа и втора 
категория няма да бъдат 
пожалени от пенсионната 
реформа въпреки голямата 
съпротива от ресорните 
държавни ведомства и син-
дикатите.  

От 1 януари 2011 г. осигу-
рителният стаж за работе-
щите в системата на отбра-
ната и МВР ще започне да 
се увеличава с една година 
в рамките на три после-
дователни години, гласят 
промените в Кодекса за со-
циално осигуряване, приет 
вчера от Министерския съ-
вет. Същото ще важи и за 
учителите.

Работещите при тежки 
условия на труд пък ще се 
трудят две години повече. 
Така за жените при пър-
ва категория възрастта за 
пенсиониране ще се вди-
гне с по една година в две 
последователни години и 
в края на 2012 г. те вече 
ще се пенсионират на 49-
годишна възраст. Жени-
те, работещи при втора 
категория труд, в края на 
2012 г. ще се пенсионират 
на 54-годишна възраст. За 
мъжете годините за пен-
сия вече стават 54 в края 
на 2012 г., ако са на първа 
категория труд, и 59 - при 
втора категория. Около 120 
хиляди са хората, които 
се пенсионират по-рано 
поради различни причи-
ни, и през последните 11 
години техният статут не 
е променян.

Недостатъчни 
вноски
Големият проблем при кате-
горизираните работници е, 
че работодателите им не са 
внасяли в достатъчен размер 
допълнителните вноски за 
пенсия към професионални-
те фондове, обясни министър 
Младенов. От началото на 
следващата година професи-
оналните фондове трябваше 
да започнат да изплащат пър-
вите пенсии на хората, които 
се осигуряваха в тях. Оказва 
се, че парите стигат само за 
месечни доходи от 50-60 лв., 
обясни министърът. Затова 
удължаваме срока за нат-
рупване на средства в тези 
фондове до края на 2012 г. 
Дотогава всички работода-
тели трябва да си преведат 
вноските, очакваме контрол-
ните органи и синдикатите да 
ги принудят, каза Младенов. 
За работниците при първа 
категория труд работодате-
лите им са длъжни да правят 
допълнителни осигуровки 
от 12%, а за тези при втора 
категория - 7%.

Плавно ли се вдига 
стажът
За масовите случаи - рабо-

тещите при трета катего-
рия труд, няма да се вдига 
възрастта за пенсиони-
ране, а осигурителният 
стаж. От 1 януари 2011 г. 
стажът ще се увеличи с 
една година и ще продъл-
жи да нараства също с по 
една година и през 2012 и 
2013 г. Така в края на 2012 
г. жените ще може да се 
пенсионират при 37 годи-
ни трудов стаж, а мъжете 
- при 40.

Министър Младенов 
призна вчера, че въпре-
ки плавното вдигане на 
стажа хората, на които 
им предстои да се пенси-
онират през следващата 
година, на практика ще 
трябва да работят още три 
години, защото ще се по-
лучи застъпване. Каквито 
и промени да се правят, 
винаги ще има гранични 
случаи, коментира той. 

По думите му синдика-
тите и хората са настоя-
вали за плавното вдигане 
на стажа. Проблем все 
пак ще има само за хора-
та, които са работили в 
сивата икономика, смята 
министърът. 

Мила Кисьова

НЦИОМ: 65% от хората  
предпочитат по-висока вноска
Влошеният здравен 
статус плаши 
българите от вдигане 
на стажа 

Близо 65% от българи-
те смятат, че по-удачни-
ят вариант за пенсионна 
реформа е да се увеличи  
осигурителната вноска, а 
не стажът. Това показва 
проучване на НЦИОМ сред 
450 души от цялата стра-
на.  49.4% от анкетираните 
са отговорили, че биха се 
съгласили да плащат оси-
гуровка, по-висока с 2-3 
пункта, а 15.3% дори са на 
мнение, че тя може да се 
увеличи по-съществено.

За и против
Хората са по-склонни да по-

емат тежестта на реформата 
сега, отколкото това да бъде 
отложено във времето чрез 
повишаване на годините за 
пенсиониране, коментираха 
от НЦИОМ.

Противниците на вди-
гането на осигуровките 
обаче отбелязват, че анке-
тата е правена, преди пра-
вителството да оповести 
макрорамката за бюдже-
тите през следващите три 
години и новината, че до 
2013 г. включително вдига-
не на заплати в публичния 
сектор няма да има. При 
това положение вдигането 
на осигурителната тежест 
означава реално намалява-
не на доходите през след-
ващите три години, което 
също не би се приело от 
хората.

влошен здравен  
статус
Основните страхове на хора-
та да работят по-дълго време 
се обясняват с влошения 
здравен статус на българите 
в сравнение с останалите 
европейски страни, казаха от 
НЦИОМ. Анкетата показва, 
че 61% от хората смятат, че 
няма да са в добро здра-
вословно състояние, за да 
работят до по-висока въз-
раст. Според тях вдигането 
на осигурителната тежест 
трябва да бъде съпътствано 
от законови промени, които 
стимулират работодателите 
да наемат възрастни работ-
ници, да адаптират работ-
ните места и да предлагат 
гъвкави форми на заетост, 
отново съобразени с по-въз-
растните работници.

Реформата
Кой може да 
купи стаж

Запазва се възможност-
та човек да се пенсиони-
ра на 65-годишна възраст 
при не по-малко 15 години 
трудов стаж. 

Хората, които са учили 
висше и полувисше обра-
зование, ще може да си 

▶

▶

купят целия период от 
следването и той да им 
се признае за стаж. За 
останалите се ограни-
чава възможността за 
закупуване на стаж от 5 
на 2 години. 

Тези, които продължа-
ват да работят и след 
пенсиониране, ще полу-
чават бонус към пенсия-
та от 3% за всяка година 
допълнителна работа.

▶
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Опасност
ВАС върна 
делото за 
помощта за 
„Кремиковци”

 Държавата отново 
има шанс да се превърне 
в най-големия кредитор 
на металургичния ком-
бинат „Кремиковци”, 
след като Върховният 
административен съд 
върна за ново разглеж-
дане делото за държав-
на помощ в софийския 
градски администрати-
вен съд, пише в съобще-
ние на министерство-
то на икономиката. 
Решението на съда е от 
3 август. 

МИЕТ води дело за при-
знаване на държавното 
вземане в размер на 700 
млн. лв. като част от 
общата политика на 
ведомството за защи-
та на държавния инте-
рес. В противен случай 
съществуваше риск ЕК 
да започне наказателна 
процедура срещу Бъл-
гария за недопустима 
държавна помощ. Освен 
това държавата може-
ше да бъде глобена със 
значителна сума. Връ-
щането на делото е 
заради писмо на ЕК. 

▶

▶

Правителството даде на 
„Мелроуз Рисорсиз” ООД 
10-годишна концесия за 
добив на природен газ от 
находище „Каварна”. Дру-
жеството има разрешение 
за търсене и проучване на 
нефт и газ от площта, пре-
доставено през декември 
2007 г.

ограничения  
на добива
Министърът на икономика-
та, енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков обясни, че 
в договора, който ще бъде 
подписан, ще има граници 
на добива, които може да 
варират. Миналата седмица 
от „Мелроуз” заявиха, че ако 
получат концесия, ще започ-
нат добив до 3-4 месеца. 

Такса
„Годишното концесионно 
възнаграждение ще бъде 
най-малко 2 млн. USD го-
дишно”, каза Трайчо Трай-
ков. Находището е разпо-
ложено в континенталния 
шелф на Черно море и е с 
площ 4.36 кв. км. Запасите в 
него са 773 млн. куб. м, като 
добивът може да започне 
най-рано пет седмици след 
предоставяне на концесията. 
Находището е близо до плат-
формата „Галата” и газопре-
работвателните съоръжени в 
района на Варна, построени 
от „Мелроуз”. 

очакваните добиви
Преди седмица изпълнител-
ният директор на дружество-
то Дейвид Арчър обясни, 
че „Каварна” не е голямо 
находище, но е третото, ко-
ето компанията е открила. 
Предполага се, че „Каварна”, 
„Каварна-изток” и „Кали-
акра” имат резерв от над 3 
млрд. куб. м природен газ. 
Тогава от министерството 
на икономиката прогнози-
раха, че трите находища ще 
може да осигурят до 20% 
от потреблението на газ в 
страната в продължение на 
6 години. 

отражение  
върху цената
Във вторник председателят 
на Държавната комисия 
за енергийно и водно ре-
гулиране (ДКЕВР) Ангел 
Семерджиев обяви, че при-
родният газ може да поев-
тинее с 10-15% от началото 
на октомври. По думите му 
това може да стане благода-
рение на стабилизирането 
на международната цена на 
петрола, поскъпването на 
еврото и развитието на мест-
ния добив. Седмица по-рано 
министър Трайков обяви, че 
само заради местния добив 
на „Мелроуз” цената може 
да падне с 5-10%. 

За проучване
На вчерашното си заседа-

„Мелроуз” получи концесия 
за добив на газ за 10 години
Концесионното възнаграждение ще е 2 млн. USD на година

Започва приемът 
на проекти по 
винарската програма

 Министър Трайчо Трайков обяви, че в договора ще са записани граници на доби-
ва, които ще варират снИМКа МаРИна ангЕлОВа

▶

22 млн. EUR ще 
бъдат дадени за 
засаждане на нови 
винени сортове, 
застраховане, 
промоции и др.

Лозарите и винопроизводи-
телите вече могат да канди-
датстват за финансиране 
по Националната програма 
за подпомагане на лоза-
ро-винарския сектор по 
бюджет 2010-2011 г., съ-
общиха от Държавен фонд 
„Земеделие”. Срокът е до 
1 април 2011, а проектите 
се подават в централното 
управление на фонда.

Помощ за лозарския 
сектор
По програмата се финанси-
рат инвестиции, свързани 
с лозята и отглеждането 
на грозде - например за 
засаждане на нови винени 
сортове, създаване на ка-
пково напояване и др. 

За прием 2010/2011 г. ще 
се прилагат трите мерки на 
програмата - „Преструкту-
риране и конверсия на ви-
нени лозя”, „Застраховане 

на реколтата” и „Промоция 
в трети страни”. Бюджетът 
на първата е 17.8 млн. EUR, 
а по другите две мерки 
съответно 2.05 млн. и 2.2 
млн. EUR.

Националната програма 
за развитие на лозаро-ви-
нарския сектор се прилага 
като финансов инструмент 
в България за периода 
2009-2014 г. Общият й бю-
джет до 2014 г. е 112.7 млн. 
EUR.

20 млн. лв. са  
изплатени досега
До 1 юли тази година про-
изводителите на грозде 
и вино можеха да канди-
датстват за финансиране 
по програмата за бюджет 
2009-2010 г. Фирмите, по-
дали проекти в ДФ „Земе-
делие”, са общо 141 - по 
мерки „Преструктуриране 
и конверсия на винени ло-
зя” и „Застраховане на ре-
колтата”. При общ бюджет 
по двете мерки за посоче-
ния период от 41.5 млн. 
лв. до момента от фонда са 
изплатени проекти за 19.9 
млн. лв.

Ани Коджаиванова

Публичните компании обявяват 
реалните си собственици 
До края на септември 
трябва да е готова 
програмата на небан-
ковия регулатор

Пенсионните компании, за-
страхователите, инвестици-
онните посредници и еми-
тентите на фондовата борса 
ще обявят действителните 
си собственици. Това става 
ясно от декларацията, ко-
ято беше приета от новото 
ръководство на Комисията 
за финансов надзор. „Вече 
е ясна формата на деклара-
цията със съответните въ-
проси, на които регулаторът 
иска да получи отговор от 
поднадзорните лица”, каза 
председателят на КФН Сто-
ян Мавродиев. По думите 
му регулаторът ще изисква 
пълна информация за ис-
тинските собственици на 
поднадзорните лица.

Срок
Подобно изискване се поя-
ви след приетите промени 
в Закона за КФН, които 
бяха внесени именно от 
Стоян Мавродиев, който 
тогава беше депутат от 

ние правителството даде 
ново разрешение за търсене 
и проучване на залежи от 
суров нефт и природен газ 
на „Химимпорт”. Компа-
нията ще разработва Блок 
1-17 „Овча могила”, който 
е разположен в областите 

Плевен и Велико Търново 
на площ от 260 кв. км. Ра-
ботната му програма е за 
близо 3 млн. EUR.

Приходи 
Вчера бе обявено още, че 
приходите от концесии за 

2009 г., постъпили в минис-
терството на икономиката, 
са близо 32 млн. лв. Към 
края на миналата година на 
територията на страната са 
действали 125 концесии, ад-
министрирани от МИЕТ.

Красимира Янева

управляващата партия 
ГЕРБ. В закона този срок 
е три месеца, „ще бъдат 
изпратени въпросници на 
всички поднадзорни лица 
и те трябва да отговорят 
в определения срок”, каза 
Мавродиев. Той се зака-
ни да задава множество 
въпроси, докато не стане 
ясно кой стои зад компа-
ниите, които имат сложни 
структури.

Програма
Председателят на КФН уве-
ри, че регулаторът работи 
по програма за всеки един 
от трите сектора - застра-
хователен, осигурителен и 
инвестиционен. „В момента, 
в който сме готови с про-
грамата, ще ги представим 
официално”, каза Стоян 
Мавродиев. Шефът на КФН 
добави, че до края на сеп-
тември документът ще стане 

обществено достояние.
Относно практиките на 

новото ръководство Стоян 
Мавродиев заяви, че всички 
поднадзорни лица ще бъ-
дат проверявани и буквата 
на закона ще трябва да се 
спазва. „Който нарушава 
нормите, ще бъде санкцио-
ниран, който ги спазва, ще 
работи спокойно”, каза в 
заключение Мавродиев.

Атанас Христов

в новото ръководство на КФН влизат Борислав Богоев, Антония Гинева, Стоян 
Мавродиев, Димана Ранкова и Ангел Джалъзов (от ляво на дясно) 
 снИМКа МаРИна ангЕлОВа

▶
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Държавата ще плаща наказателна лихва, 
ако бави плащанията по европроекти
До 35% се  
увеличава  
авансовото плащане 
от Евросъюза

Държавата вече ще плаща 
наказателна лихва, ако заба-
ви плащанията към бенефи-
циентите по европейските 
проекти. Това реши пра-
вителството на последното 
си заседание преди изли-
зането на кабинета в лятна 
ваканция. 

До момента в различните 
европейски програми има-
ше различни срокове, които 
не се спазваха. Средно меж-
ду 6 и 7 месеца се бавеха 
плащанията по европро-
екти. Затова вече ще има 
наказания, ако държавата 
бави парите. Тя ще плаща 
наказателна лихва в размер 
на основния лихвен про-
цент + 10%. За август ОЛП 
е 0.17%, така че наказа-
телната лихва сега е около 
10%. Тя се променя всеки 
месец и информацията се 
публикува в сайта на БНБ.

Предсрочно плащане
От 15 до 25% се увеличава 
авансовото финансиране по 
европроекти, насочени към 
изграждането на големи 
инфраструктурни проекти 
и публични институции, 

реши кабинетът. Така фир-
мите вече ще получават 
авансово 35% от сумата, а 
не както беше досега меж-
ду 10 и 20%. Очаква се 
промените да влязат в сила 
в средата на следващата 
година.

Цел
„С тази мярка ще се намали 
натискът върху общинските 
бюджети и ще се ускори 
изграждането на големи 
инфраструктурни проек-
ти”, обясни министърът по 
усвояване на еврофондо-
вете Томислав Дончев. По 
думите му до края на годи-
ната кабинетът ще успее да 
изплати поне 180 млн. лв. 
допълнително.

„Възможно е в края на 
годината разплатените пари 
по европроекти да стигнат 2 
млрд. лв. Досега са платени 
близо 1.1 млрд. лв.”, каза 
още министърът по евро-
фондовете. 

Срок
Правителството прие и мак-
симален срок за изплащане-
то на одобрените разходи 
по европроекти. „Парите 
по одобрените проекти ще 
се изплащат до 3 месеца 
след подаването на отчет и 
искане за плащане”, обясни 
Дончев.

Правителството плаща   
неустойка заради сградата на 
Агенцията по вписванията
развалянето на дого-
вора ще струва 2 млн. 
лв. на държавата

Държавата ще плати близо 
2 млн. лв. за развалянето 
на сключения предварите-
лен договор за покупката на 
сградата, в която се помеща-
ва Агенцията по вписвания-
та. Това реши правителство-
то вчера. Министерството 
на правосъдието ще получи 
средствата за уреждане на 
последиците от развалянето 
на договора. 

Процедура
Министърът на финансите 
трябва да предостави кре-
дити от централния бюджет 
за тази година, които са 
необходими за покриване 
на държавните такси по 
исковете за разваляне на 
предварителния договор 
за покупко-продажбата на 

сградата на агенцията, която 
се намира на ул. „Елисавета 
Багряна” 20. Кредитите са в 
размер на 1.950 млн. лв.

Решение
В края на миналия месец 
правителството се отказа 
от купуването на сграда-
та, където работи агенци-
ята. На 30 юни кабинетът 
възложи на министъра на 
правосъдието да придо-
бие в полза да държавата 
частта от сградата, в ко-
ято от средата на мина-
лата година е настанена 
Агенцията по вписванията. 
Правителството възложи 
на министъра на правосъ-
дието Маргарита Попова 
съвместно с министъра на 
регионалното развитие ро-
сен Плевнелиев и област-
ния управител на София да 
осигурят подходяща сграда 
за агенцията. 

Радослава Димитрова
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Строго секретно
„Безобразия”  
на стойност  
2 млн. лв. 
▶ Правителството отпусна 
и 2 млн. лв. на национална-
та разузнавателна служба 
за „покриване на неотложни 
разходи до края на година-
та по текущата издръжка 
на службата, включително 

обезпечаване на дейността 
й зад граница и уреждане на 
поетите ангажименти по 
международни договоренос-
ти”. Премиерът не пожела 
да обясни за какво става 
дума с мотива, че това е 
класифицирана информация. 
Бойко Борисов каза само, че 
предишното управление е 
вършело безобразия и в раз-
узнаването.

Процентът разплатени 
средства по европроекти до 
момента е достигнал 7.5, 
което е седем пъти повече в 
сравнение с миналата годи-
на. Тогава са били платени 

едва 1%. Усвояването на 
еврофондовете и изплаща-
нето на пари от държавата 
по тези проекти може да са 
един от основните двигате-
ли на растежа, коментира 

преди време българският 
еврокомисар Кристалина 
Георгиева.

Проблемът у нас е, че дър-
жавата трябва да участва в 
съфинансирането на всич-

ки европейски проекти, а 
бюджетът е на червено и на 
практика пари няма. Затова 
и една голяма част от проек-
тите все още буксуват.

Биляна вачева

Кабинетът отпусна 257 млн. лв.  
за военни самолети и вертолети
Министерството  
на отбраната  
ще предоговори 
сключените догово-
ри с „Юрокоптер”, 
„Даймлер” и „Аления 
Аеронаутика”

Правителството одобри да 
бъдат отпуснати близо 257 
млн. лв. на Министерството 
на отбраната за разплаща-
нето по различни междуна-
родни договори. Става дума 
за споразуменията за покуп-
ката на вертолети, самолети, 
кораби и други транспортни 
съоръжения от френската 
„Юрокоптер”, германската 
„Даймлер Крайслер”, итали-
анската „Аления Аеронаути-
ка” и Белгия.

Лабиринт
Ако министерството не успее 
да предоговори условията по 
вече сключените договори, 
може и да не използваме тези 
пари, уточни министърът 
на отбраната Аню Ангелов. 
Предстоят трудни преговори, 
тъй като обмисляме да се 
откажем от последните три 
вертолета „Пантер” (от об-
що 6 договорени). Банковата 
гаранция за тези 3 вертолета 
евентуално да се прехвърли 
за заплащане на остатъка за 
първите три вертолета (до-
сега са платени 60% от стой-
ността), обясни Аню Анге-

лов. Това е първият вариант. 
Вторият е да се откажем 
от четвъртия и петия само-
лет, който сме договорили с 
„Аления Аеронаутика”, и да 
купим само третия самолет 
„Спартан”.

Пак опряхме  
до бюджета
Парите за самолетите и вер-
толетите ще бъдат осигурени 
от резерва на кабинета за 
непредвидени и неотложни 
разходи. Именно това перо в 
разходната част на бюджета 
беше най-много атакувано 
от опозицията при актуали-
зацията. БСП и ДПС се опа-
сяваха, че заложените 1.42 
млрд. лв. от този резерв ще 
се харчат по усмотрение на 
Борисов. При приемането на 
новия бюджет за тази година 
в тази сума не се споменава-
ха плащания за самолети и 

▶ Досега са разплатени 7.5% от средствата по европроекти, каза Томислав Дончев снимка марина ангелова

кораби. Тези пари бяха пред-
видени за тютюнопроизво-
дителите, инфраструктурни 
проекти, НКЖИ и др.

Два пъти платена 
сметка
Ангелов обясни, че през 
първите три месеца на ми-
налата година от финан-

совото министерство са 
искани 116 млн. лв., за да 
се доплатят 10-ият, 11-ият 
и 12-ият вертолет „Кугър” и 
третият самолет „Спартан”. 
По думите на Ангелов тези 
пари са похарчени, но не за 
доплащането на самолета и 
вертолетите.

Биляна вачева

▶ Министерството на отбраната обмисля да  откаже 3 от договорените 
вертолети „Пантер”

▶ Агенцията по вписванията ще се помещава в друга 
сграда                                                            снимка емилия костадинова



  8    
pari.bg  Четвъртък 5 август 2010

Пазарът на външна реклама 
в София през това лято е 
достигнал дъното, твърдят 
собственици на агенции. 
Много от билбордовете по 
бул. “Цариградско шосе” са 
празни от едната си страна, 
а има и такива, на които 
от двете страни с опънати 
бели платна или реклами на 
агенциите, които ги отдават 
под наем. Ситуацията е по-
добна и по другите основни 
булеварди в столицата. 

“Спадът в приходите е 
между 35 и 50% в сравне-
ние с миналата година”, 
каза за в. “Пари” предсе-
дателят на Националната 
асоциация за външна ре-
клама Христо Гюрковски. 
Според него кризата е най-
важният фактор, довел до 
този срив. 

Сезон и общински 
номера
От бранша твърдят, че ав-
густ традиционно е най-
слабият месец на аутдор 
пазара в София. Заради от-
пускарския сезон липсата 
на реклама в столицата се 
компенсирала с по-засиле-
на активност по Черномо-
рието. Тази година обаче 
била изключение от “пра-
вилото”. 

Освен сезонния спад оба-
че браншът понесе и друг 
удар. От общината твърдя-
ха, че след като стартират 
конкурсите за отдаване под 
наем на общински терени 
за разполагане на билбор-
дове, ще започне премах-
ването на тези, които не 
са в схемата, одобрена от 
дирекция “Архитектура и 
градоустройство”. Кмет-
ството е определило 1240 
места за разполагане на 
рекламни елементи. Ко-
ето е изплашило част от 
клиентите. Те не искат 
да подписват дългосрочни 
договори, защото не са си-
гурни, че като си платят за 
2 седмици или за месец, за 
да имат отстъпка, билбор-
дът ще оцелее. 

Сагата - в съда
Конкурсите - за елементи 
до 4 кв. м и до 12 кв. м не 
стартираха в края на юни, 
както беше планирано, за-
ради обжалването на “Вал” 
АГ-Берлин - собственик на 
“Вал София” ЕООД. Дру-
жеството, регистрирано в 
София, има 210 реклами 
на спирки в столицата. 
Причината според жалбо-
подателите е, че се дава 
предимство на български 

фирми пред чуждите. 
Така не е ясно кога ще стар-
тират конкурсите и съответ-
но кога ще започне премах-
ването на част от сегашните 
билбордове. Дотогава бъде-
щето на бранша в София ще 
остане неясно. 

Въпреки че много от аген-
циите имат празни билбор-
дове, почти всички от тях 
редовно си плащали на-
емите на общината - между 
350 и 400 лв. на билборд 
в зависимост от зоната на 
разполагане и за т.нар. ра-
кети по тротоарите - между 
150 и 180 лв. на месец. 
Така от общината смятат, 
че през тази година ще съ-
берат планираните 1.5 млн. 
лв. от рекламна дейност. 
Кметството обаче няма да 
може да си увеличи скоро 
приходите по това перо, 
точно защото конкурсите 
все още дори не са старти-
рали, а в тях бяха заложени 
минимални цени, които да 
гарантират приходи от поне 
5.3 млн. лв. 

В сегашната ситуация 
всички са губещи. Фирмите 
заради отлива на клиенти и 
кметството, защото отдава 
под наем терените си по 
досегашната тарифа.  

Красимира Янева

Пазарът на външна реклама 
в столицата се сви с 50%
Кризата и очакваното премахване на билбордове са довели до срив
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Клиентите се 
уплашиха, че ще 
има премахване на 
билбордове, и не искат 
да подписват дълго-
срочни договори, не са 
сигурни, че като платят, 
билбордът ще остане за 
платения период. Освен 
това по принцип август 
е слаб месец. Ако об-
щината продължава да 
процедира както досега, 
от този бизнес няма да 
остане нищо. 

Ние разполагаме 
в София с големи 
формати - 4 на 12 м, и 
договорите при нас се 
сключват за по-дълъг 
период и затова по бул. 
“Цариградско шосе” 

Фирмите имат проблеми, 
няма дългосрочни договори

Ако община-
та продъл-

жава да процедира 
както досега, от 
този бизнес няма да 
остане нищо

Димитър Самодумов,  
управител на “Мегаборд  
България” 

нямаме празни билбор-
дове. Фирмите, които 
работят с по-малки 
формати, имат повече 
проблеми. Не знам как 
ще си плащаме наемите 
на общината, като си 
изгоним клиентите. 

Мнения

При външната 
реклама август 
винаги е бил празен 
месец. Тя е сезонен 
продукт и през този 
месец малко се рекла-
мира в София. Друг е 
въпросът, че това лято и 
по Черноморието няма 
по-висока активност. 
Кризата тази година е 
по-тежка в сравнение с 
миналата. Клиентите се 
отдръпнаха от пазара. 
Много ми се иска да 
вярвам, че през октом-
ври - декември ще има 
възстановяване, но това 
зависи и от поведението 
на общината. 

Влиянието на кризата 
и твърденията на 

Тази година е по-тежка 
в сравнение с 2009 г.

Много ми се 
иска да вяр-

вам, че през октом-
ври - декември ще 
има възстановява-
не, но това зависи и 
от поведението на 
общината

Теодора Ъндъруд,  
управител на “Нюз аутдор 
България” 

представители на 
Столичната община, 
че ще се премахват 
билбордове след старта 
на конкурсите, повлияха 
поравно на спада при 
външната реклама през 
лятото. 

Празните билбордове в 
София са 100% резул-
тат на кризата. Схемата, 
направена от Дирекция 
“Архитектура и градоу-
стройство” за разполагане 
на рекламни елементи, 
е такава, че някои от 
сегашните билбордове ще 
останат. Не всички пози-
ции са нови. 

Но като сравнявам 
август на тази година 
със същия месец на ми-
налата,  този несъмнено е 
по-слаб. И в предишни го-
дини август е бил слаб, но 
сме имали сериозни кли-
енти, на които сме давали 
бонуси по това време, а 
сега дори няма и на кого 
да се предложи бонус.  От 

Няма клиенти, на които 
да се дадат бонуси

Като сравня-
вам август 

на тази година със 
същия месец на 
миналата,  този не-
съмнено е по-слаб

Георги ненков,   
Камара за визуална  
комуникация 

началото на кризата това 
лято е най-слабо, очаквам 
ръст при външната рекла-
ма през периода октомври 
- декември 2010 г., второ 
дъно - през януари - март 
2011 г., и пролетта на след-
ващата година да е като 
вече изминалата пролет. 

Дългосрочният кредитен 
рейтинг на ПроКредит 
Банк е ВВ+ със 
стабилна перспектива, а 
краткосрочният е В със 
стабилна перспектива. От 
ПроКредит коментираха, 

Оценка
Fitch потвърди 
рейтинга на  
ПроКредит Банк

че потвърждаването на 
кредитния рейтинг на 
банката е доказателство 
за стабилността и 
правилното управление 
по време на криза.  В 
анализа на рейтинга 
на ПроКредит Fitch 
акцентира на ниския 
процент кредити в 
просрочие над 90 дни 
за първото тримесечие 
на 2010 г. спрямо общия 

кредитен портфейл 
- само 1.80%. Средното 
ниво за сектора от 
7.80%. Тази тенденция 
се запазва през първото 
полугодие на годината. 
От Fitch отбелязват, 
че рейтингът на 
банката отразява 
повишения кредитен 
риск заради влошените 
икономически условия в 
страната.  

празни билбордове има по бул. "Цариградско шосе" и по други натоварени  
булеварди в столицата
▶

СНиМКа ЕМилия КоСтадиНова
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През първата година 
се очаква да бъдат 
превозени над 30 хил. 
пътници

Ирландската нискотарифна 
авиокомпания Ryanair  и 
държавната фирма „Летище 
Пловдив” ЕАД подписаха 
петгодишен договор с опция 
за продължение за още 5 
години. Първата дестина-
ция, която авиопревозвачът 
ще обслужва два пъти сед-
мично, е Лондон (Станстед) 
- Пловдив. 

Цени
Цената на билета е 32.99 
EUR в едната посока с 
включени летищни такси, 
а първият полет от Стан-
стед е плануван за 2 ноем-
ври тази година. Това каза 
Ласло Тамаш - мениджър 
маркетинг на Ryanair за 
Великобритания, Ирлан-
дия, Централна и Източна 
Европа. Според директора 
на „Летище Пловдив” ЕАД 
Дойчин Ангелов прегово-
рите са продължили 8 ме-
сеца и е имало възможност 
полетите да бъдат шест 

пъти седмично. Според Та-
маш има голям интерес в 
Обединеното кралство и в 
България към предстоящи-
те полети. 

пътникопоток
Очакванията на Ryanair 
са през първата година от 
договора да бъдат прево-
зени 30 хил. пътници, а 
оптимистичната прогноза 
за 2013 г. е те да достигнат 
200 хил. - колкото летище 
Пловдив е постигало в 
най-добрите си години. 
Според Ласло Тамаш още 

Ryanair ще лети от Лондон  
до Пловдив за 32.99 EUR

От фонда за земя ис-
кат още три години, за 
да платят 10 млн. EUR 
главница

Едно от големите дружества 
със специална инвестици-
онна цел - „Еларг Фонд за 
земеделска земя” АДСИЦ, 
също поиска отсрочка по 
облигационната си емисия. 
Това показва съобщение на 
фонда, публикувано на сай-
та на Българската фондова 
борса. 

период
Съветът на директорите 
на дружеството е взел ре-
шение да предложи на об-
лигационерите да дадат 
три години отсрочка за 
плащане на главницата от 
10 млн. EUR. Падежът на 
книжата вече настъпи - да-
тата за изплащане на заема 
е 3 август 2010 г. Затова и 
ръководството на борсата 
прекрати регистрацията на 
емисията. 

„Еларг” ще поиска от 
кредиторите да приемат 
промени в параметрите 
на емисията, като удължат 
срока до 3 август 2013 г. 
От компанията предлагат и 
повишаване на лихвата от 
7 на 8.75% годишно. „В се-
гашната пазарна ситуация 
реализацията на непрофил-
ните активи на „Еларг” ще 

И „Еларг ФЗЗ” ще поиска 
отсрочка на облигациите си

„Обединена млечна 
компания” създаде 
фонд за фермери
Собственикът 
на компанията е 
инвестирал над 20 
млн. лв. за последните 
две години

Постоянна сума от 400 
хил. лв. за подпомагане 
на фермери, които про-
извеждат мляко, е заде-
лила  „Обединена млечна 
компания” АД, съобщи 
финансовият директор на 
фирмата Николина Ки-
ричева. „Целта ни е да 
стимулираме производи-
телите на първокачест-
вена суровина за нашето 
производство”, каза тя. 

разплащане
Заемите са безлихвени, 
краткосрочни и фермери-
те ги използват за закупу-
ване на животни, храна и 
др. Производителите ще 
погасяват заема си чрез 
продукция. По този начин 
ОМК АД си осигурява 
ежедневно по около 75-
85 тона сурово прясно 
мляко. 

Половината от него се 
продава на пазара пас-
тьоризирано и обработе-
но по технологията UHT, 
около 40% се преработва 
в кисело мляко и 10% - в 

бяло саламурено сирене. 
Основните партньори на 
млечната компания са 
големи и средни живот-
новъдни стопанства от 
Пловдив, Стара Загора и 
Бургас, с които има до-
говори за изкупуване на 
цялото количество сурово 
прясно мляко.

инвестиции
От 2007 до 2009 г. соб-
ственикът на ОМК АД 
- „Вивартия”, е инвести-
рал около 20 млн. лв. в 
нови поточни линии. След 
инвестициите ОМК АД 
има дълготрайни матери-
ални активи на стойност 
43 млн. лв. и с екип от 
440 души произвежда про-
дукция на стойност 48-50 
млн. лв. годишно. 

След въвеждането на но-
вия стандарт за българско 
кисело мляко по-голямата 
част  от продуктите на 
фирмата може да се име-
нуват български, без да се 
променя производството 
им. „Това ни позициони-
ра в средния и дори във 
високия ценови клас на 
млечните продукти, но 
тази стратегия за високо 
качество носи дивиденти 
по време на кризата, каза 
Киричева.

отнеме време и затова са 
ни нужни тези три годи-
ни, каза Веселин Данев, 
изпълнителен директор 
на обслужващото друже-
ство на „Еларг ФЗЗ”  -  
„Агроменидж” АД. По ду-
мите му така няма да е 
необходимо да разпродават 
на безценица активите си. 
„На облигационерите ще 
предложим цялостно из-
плащане на главницата на 
заема без амортизация”, 
каза Данев.

Предстои довереникът 
на облигационерите Ин-
вестбанк АД да представи 
поканата за свикване на об-
що събрание на облигацио-
нерите, което да обсъди и 
да вземе решение по пред-
ложението на емитента.

отчет
От фонда за земеделска зе-
мя обявиха, че ще поискат 
отсрочка заради големите 
задължения в момента. Дан-
ните в неконсолидирания 
отчет към края на юни тази 
година показват, че задълже-
нията на „Еларг” са 21.2 млн. 
лв., от които 20.11 млн. лв. са 
главница и лихви по облига-
ционната емисия. В същото 
време силно са намалели па-
ричните средства на фонда, 
които в края на полугодието 
на 2010 г. са едва 1.64 млн. лв. 
За сравнение година по-рано 
паричните средства бяха 4.25 

млн. лв.
От своя страна приходите 

и печалбата на „Еларг” от-
читат повишения през пър-
вите шест месеца на тази 
година. Приходите от арен-
да и наем на инвестиционни 
имоти, които са с най-голя-
ма тежест в оборота, са се 
увеличили с 21.3% до 2.5 
млн. лв. Индивидуалната 
печалба на дружеството от-
чита 63.6% ръст на годишна 
база до 772 хил. лв.

Собственици
Най-големият акционер в 
„Еларг ФЗЗ” е QVT Fund 

LP, което държи 49.5% от 
капитала. QVT е най-го-
лемият облигационер и на 
металургичния комбинат 
„Кремиковци” АД. Чрез 
пенсионните и застрахо-
вателните си дружества 
„Алианц България холдинг” 
АД е вторият по големина 
акционер, като притежава 
16.74% от акциите. Credit 
Suisse Securities има 8.14% 
дял, а останалите 25.62% 
от капитала на „Еларг” са 
свободно търгуеми акции. 
„Вече сме провели предва-
рителни разговори относно 
исканата отсрочка с голе-

мите държатели на дългови 
книжа”, каза Данев.

Новината за исканата 
отсрочка по облигациите 
доведе до масови разпро-
дажби на акции на „Еларг”, 
което е част от базата на 
бенчмарка Sofix. На сесия-
та вчера бяха сключени 
6 сделки по позицията, в 
които 9542 лота смениха 
собственика. Цената на 
затваряне се срина с 9.83% 
до 0.523 лв. за акция.

имотни фондове
И докато при „Еларг” все 
още се чака поканата за 

изкупуването на земеделски земи стана причина „Еларг Фонд за земеделска земя” 
аДСиЦ да натрупа огромни задължения снимка емилия костадинова

▶

през първата година ка-
цащите на летище Плов-
див пътници ще донесат 
приходи за местната ико-
номика от 4 млн. EUR и 
ще допринесат за разкри-
ването на 30 нови работ-
ни места. „Ryanair носи 
бизнес навсякъде, където 
лети със своите 233 нови 
самолета”, каза той. 

Според Дойчин Ангелов 
договорът с най-голямата 
европейска нискотарифна 
компания е станал възмо-
жен, след като са изпълнени 
някои условия на ирландци-
те. „На първо място е реше-
нието на правителството да 
смъкне с 50% летищните 
такси за Пловдив, на второ 
място беше нашето фир-
мено решение да намалим 
цените за наземното об-
служване на самолетите и 
на трето - решението на об-
щини от региона да въведат 
туристическа такса от 0.5 
лв., с която да подпомогнат 
рекламирането на региона в 
сайта на авиокомпанията”, 
каза шефът на пловдивския 
аеропорт. По думите му ле-
тищният екип е в състояние 
да изпълни изискването за 
25-минутен режим за об-
служване на един самолет 
от кацането до излитането. 

михаил ВанчевДосега летище пловдив обслужваше само чартърни полети▶

свикване на общо събра-
ние на облигационерите, 
за утре е насрочена среща 
на кредиторите на „Ин-
теркапитал Пропърти Ди-
велопмънт” АДСИЦ. На 
нея държателите на ценни 
книжа във фонда за имоти 
ще решават дали да дадат 
зелена светлина на друже-
ството за промяна на пара-
метрите по емисията.

От „Интеркапитал ПД” 
също поискаха три годи-
ни отсрочка за дълговите 
книжа, които са с падеж 14 
август тази година. Креди-
торите искат от фонда за 
имоти и 9.5% фиксирана 
годишна лихва спрямо се-
гашните 9%.

Вчера стана ясно, че „Ин-
теркапитал ПД” е първата 
българска компания, която 
направи двойно листване. 
На 3 август 2010 г. акциите 
на фонда са били допус-
нати за търговия на Вар-
шавската фондова борса. 
Поръчки за книжата ще 
може да се правят през 
алтернативната система 
NewConnect.

Очакванията на компани-
ята са първата котировка с 
книжата да е в периода 9-13 
август. Фондът е избрал за 
маркетмейкър по емиси-
ята полския инвестицио-
нен посредник Copernicus 
Securities Spolka Akcuyjna.

атанас Христов
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Бавно съвземане очаква 
европейските банки
Трезорите на Стария континент отчитат спад на лошите вземания
Като знак за постепенно-
то изплуване на глобалната 
икономика от лоното на све-
товната криза европейският 
банков пазар отчете спад в 
лошите вземания за второто 
тримесечие на годината. В 
резултат на това повечето 
големи банки на Стария кон-
тинент показаха отлично 
представяне през първата 
половина на годината и над-
минаха очакванията на ана-
лизаторите. Тенденцията се 
очерта въпреки забавянето 
в търсенето на услугите по 
инвестиционно банкиране. 
Инвеститорите се уплашиха 
от пазара на държавен дълг 
и в частност от срива на 
гръцката икономика. 

на зелено
Френската Societe Generale 
обяви ръст от 250% в пе-
чалбата си за второто 
тримесечие - от 309 млн. 
EUR година по-рано до 
1.08 млрд. EUR. Резултатът 
надмина с близо 48% очак-
ваните от пазара 732 млн. 
USD. Британската Lloyds 
Banking Group PLC отчете 
спад от 92% за първото 
полугодие - от 7.1 млрд. 
GBP миналата година до 
596 млн. GBP към края 
на юни 2010 г. Реално ми-
налогодишните резултати 
обаче се равняват на загуба 
от около 4.1 млрд. GBP 
след приспадането на ед-
нократните постъпления от 

придобиването на Halifax/
Bank of Scotland (11.2 млрд. 
GBP). Така балансовият от-
чет на английския гигант 
отново излиза на зелено, а 
провизиите му за лоши взе-
мания намаляват наполови- 
на - от 13.4 млрд. GBP до 
6.55 млрд. GBP. Преди три 
дни най-големият френски 
кредитор BNP Paribas SA 
също обяви 31% ръст на 
тримесечната печалба до 
2.1 млрд. ЕUR срещу 1.6 
млрд. EUR година по-рано 
и пазарни прогнози за 1.7 
млрд. EUR. Банката разкри 
54% намаление в провизи-
ите за лоши вземания до 
1.08 млрд. EUR. Същото 
показаха и резултатите на 
европейския банков лидер 
HSBC Holding Plc - удво-
ение на чистите приходи 
от 3.35 млрд. USD до 6.76 
млрд. USD срещу очаквани 
7.22 млрд. USD. Заделени-
те средства на компанията 
за покриване на необслуж-
вани кредити се свиха с 
46% до 4.6 млрд. USD. 

предпазливи  
очаквания
Според  ана лизатори  
фактът, че лошите вземания 
се нормализират, е добра 
новина за пазара, но това 
все още не индикира ста-
билно възстановяване на 
икономиката. Ще може да 
се говори за устойчив ръст 
едва когато печалбите на 

Застрахователите се 
справят добре въпреки 
значителните загуби 
от бедствия

Европейските застрахо-
вателни компании AXA и 
Munich Re отчетоха по-ви-
соки от очакваните печалби 
въпреки големите разходи 
за природни бедствия и екс-
плозията на нефтената плат-
форма на BP. 

загуби
Индустрията пострада сери-
озно от земетресението в Чи-
ли и зимните бури в Европа 
в началото на годината, а ка-
тастрофата в Мексиканския 
залив през април и щетите от 
бурите в САЩ през май бяха 
отчетени през второто триме-
сечие. По оценки на Munich 
Re застрахователният сектор 
е загубил общо 22 млрд. USD 
от природни бедствия през 
първата половина на годи-
ната, което е двойно повече 
от щетите през последните 
десет години.

Еднократно
Чистата печалба на втора-
та по големина застрахова-
телна компания в Европа 
AXA за полугодието намаля 
с 29% до 944 млн. EUR. В 
резултата обаче се отчита и 
еднократната загуба в раз-
мер на 1.48 млрд. EUR от 
продажбата на някои живо-
тозастрахователни активи на 
презастрахователната ком-
пания Resolution. 

Възвръщаемост
Добрата възвръщаемост от 
инвестициите на Munich 
Re пък помогна на най-го-
лямата презастрахователна 
компания в света да отчете 
по-висока от очакваната 
печалба за второто триме-
сечие. 

Чистият финансов резул-
тат достигна 709 млн. EUR 
в сравнение с оптимистич-
на прогноза за 570 млн. 
EUR на Reuters. Munich Re 
продължава да смята, че ще 
постигне амбициозната си 
цел за чиста печалба от 2 
млрд. EUR за 2010 г.

Резултатите на 
AXA и Munich Re 
са над прогнозите

Компанията е изпра-
тила сметки  
за 1.67 млрд. USD на 
Mitsui и Andarko

Японският миноритарен 
собственик в нефтено-
то находище „Макондо” 
Mitsui&Co. Ltd. отказа 
да плати на британския 
петролен гигант BP ком-
пенсация за понесените 
разходи от разлива в Мек-
сиканския залив. 

партньори
Mitsui е собственик на 70% 
от дружеството Mitsui Oil 
Exploration Co., което от 
своя страна държи 10% 
от „Макондо” чрез под-
разделението си MOEX 
Offshore. От компанията 
информираха, че досега са 
получили сметки за общо 
480 млн. USD, свързани с 
овладяването на екологич-
ната катастрофа. Третият 
собственик на находището 
е американската Anadarko 
Petroleum Corp. с дял от 
25%.

BP търси пари от партньорите 
си за разходите по разлива

Френската Societe Generale смело изпревари пазарните очаквания и обяви печалба от 1.08 млрд. EUR за  
второто тримесечие                    Снимка BloomBerg

▶

банките започнат да се дъл-
жат на увеличение в прихо-
дите, а не на ограничаване 
на разходите за провизии, 
коментират специалистите. 
Все пак пазарът започна да 
възвръща доверието си в 
банковия пазар, след като 

финансовите институции 
преминаха успешно стрес 
тестовете на европейските 
регулатори. С общо 9% са 
скочили акциите на бан-
ките след оповестяването 
на резултатите, информира 
Reuters.

Срещу течението
Не всички обаче са толко-
ва оптимистично настрое-
ни. Германската Deutsche 
Postbank увеличи провизи-
ите си до 175 млн. EUR, 
а ирландската Allied Irish 
Banks - до 3.26 млрд. EUR. 

Банковият сектор продължа-
ва да е несигурен въпреки 
сигналите за възстановява-
не. Това ще е така поне до 
изготвянето и въвеждането 
на новите финансови ре-
гулации - т.нар. Базел III, 
обобщават анализаторите.

Прогрес
Кладенецът 
„Макондо”  
е под контрол

Два дни след като за-
почна прилагането на нова 
технология за запушва-
не на взривения кладенец 
в мексиканския залив, BP 
обяви, че находището 
„макондо” е под контрол и 

▶

в „статично състояние”. 
Това означава, че напреже-
нието в нефтения кладе-
нец е овладяно и доведено 
до нормално ниво. 

Гигантът използва плът-
на субстанция, която 
впомпва в пробойната 
в продължение на 8 часа. 
Опитът беше успешен и 
в момента кладенецът е 
под наблюдение, за да се 
уверим, че състоянието в 

▶

залива ще остане непро-
менено, се казва в официал-
ното изявление на компа-
нията. 

Държавните представи-
тели на СаЩ обаче оста-
ват резервирани. Според 
тях находището в мек-
сиканския залив няма да е 
под контрол, докато не 
се запечата чрез все още 
копаещия се отводен кла-
денец. 

▶

разплата
Общата сума, която BP е 
поискала от партньорите 
си досега, възлиза на 1.67 
млрд. USD. От тях 1.191 
млрд. USD се падат на 
Andarko, а останалите 479 
млн. USD - на Mitsui. И 
двете компании отказват 
да предприемат каквото 
и да е плащане, докато 
не се изясни причината 
за разлива. От Andarko 
споделят, че по закон мо-
гат да бъдат отговорни за 
щети в размер до 1.5-2.5 
млрд. USD.

Британската компания BP очаква партньорите й 
да покрият част от огромните разходи по почист-
ването на разлива                                                    Снимка reuters

▶



Европейските регу-
лации не забраняват 
продажбата на проду-
кти от потомството на 
животните

Появилата се през послед-
ните дни информация, че 
мляко от потомството на 
клонирано животно е вля-
зло в търговската верига 
във Великобритания, раз-
кри вратичка в европей-
ските закони за храните. 
Междувременно стана 
ясно, че и месо от такова 
животно е било пласирано 
на Острова миналата го-
дина, съобщи британската 
Агенция за хранителни 
стандарти. 

Без притеснения
Шефът на агенцията Тим 
Смит каза, че не се притес-
нява за безопасността на 
млякото и месото. Той обаче 
посочи, че според европей-
ските регулации произво-
дителите на продукти от 
клонирани животни трябва 
да се регистрират, преди да 
ги предложат на пазара. 

Закон
В момента тече проверка на 
агенцията по случая. Каквото 
и да покаже тя обаче, произ-
водителят, който е пласирал 
тези продукти, не е нарушил 
закона, става ясно от комен-
тар на Европейската коми-
сия. Съгласно правилата за 
храните, произведени по но-

ви технологии, компаниите, 
които искат да продават про-
дукти от клонирани животни, 
трябва да получат регистра-
ция от властите. Досега не са 
правени такива заявки.

Вратичка
Вратичката в закона се със-
тои в това, че правилата 
не се отнасят до продукти 
от потомството на клони-
рани животни. В момента 
тези храни не се включ-
ват в регулациите, съобщи 
EUobserver, като цитира 
източници от Брюксел. 
Правната ситуация обаче 
показва, че властите няма 
как да знаят дали и колко 
такива продукти може да са 
били продадени в ЕС.
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ЕС поиска и Туркменистан в „Набуко”
ЕК предлага 
решение за строежа 
на газопровод през 
Каспийско море до 
Азербайджан

Европейският съюз търси 
начин да включи Туркме-
нистан в проекта „Набуко”. 
По този начин богатите 
каспийски залежи на при-
роден газ ще помогнат за 
диверсифициране на дос-
тавките и намаляване на 
зависимостта от Русия. 
Генералната дирекция 
„Енергетика” на Европей-
ската комисия е изготвила 
документ, който може да 
се използва като основа 
за сключването на сделка 
за строежа на поне един 
газопровод през Каспийско 
море, съобщи Bloomberg.

Пречки
Идеята за построяването 
на тръба, която да свързва 
двете бивши съветски репу-
блики, среща сериозни про-
блеми заради нерешения 
въпрос с морските граници 
и нежеланието на Русия и 
Иран тя да се реализира. 
Въпросът с границите се 
появи след разпадането на 
СССР, когато Иран се оказа 
с четири съседа вместо с 
един. В същото време Ру-
сия иска Туркменистан и 
Казахстан да построят нов 

Търговци искат забрана за 
износ на пшеница от Русия

Дружествата, в които 
правителството 
има дялове, ще 
се отчитат на 
министрите

Френското правителство 
затяга контрола над някои 
държавни компании, за да 
гарантира запазването на 
предприятия и работни 
места в страната, съобщи 
Financial Times. Президен-
тът Никола Саркози назна-
чи висша фигура от биз-
неса начело на агенцията, 
която управлява държав-
ните дялове в компаниите. 
Заместник-председателят 
на Imperial Tobacco Жан-
Доминик Комоли ще бъ-
де на пряко подчинение 
на финансовия министър 
Кристин Лагард. 

Докладване
Правителството въведе и 
нови правила, съгласно 
които компаниите с дър-
жавен дял ще се отчитат 
периодично на ресорните 
министри за основните 
си управленски решения. 
Два пъти годишно те ще 
трябва да разясняват сво-
ята бизнес стратегия. 

Инвестиционните им 
планове пък периодично 
ще се оценяват от дър-
жавата, за да се гаран-
тира, че по-голяма част 
от добавената стойност 
в производството ще ос-
тане във Франция. По-
големи правомощия ще 
има държавата и при но-
минирането на членове на 
бордовете и подновяване 
на мандатите на дирек-
торите. 

индустриален  
акционер
С тези мерки държавата ще 
засили ролята си на индус-
триален акционер. Това ще 
гарантира, че компаниите 
спазват трите основни при-
оритета на правителство-
то, т.е. че допринасят за 
дългосрочната конкурен-
тоспособност на френската 
промишленост и икономи-
ка, че създават добавена 
стойност и че осигуряват на 
заетите в тях 1.5 млн. души 
работа и възможности за 
професионално развитие, 
се казва в текст, приет от 
министерския съвет. Пра-
вителството има дялове 
в някои от най-големите 
френски компании, вклю-
чително енергийните EDF 
и GDF Suez, France Telecom, 
EADS и Renault. 

Франция затяга 
контрола над 
държавните 
компании

Шефът на Glencore в 
страната смята прог-
нозата за реколтата за 
оптимистична

Служители на най-голяма-
та компания за търговия 
със стоки в света Glencore 
са поискали от Москва да 
наложи забрана за износ 
на зърно. Това ще поз-
воли на компанията да 
обяви форсмажорни об-
стоятелства и да предого-

вори споразуменията си 
с контрагентите, съобщи 
Financial Times. 

Притеснение
Заради сушата в Русия все 
повече търговци се при-
тесняват, че няма да могат 
да изпълнят договорните 
си задължения. Молбата 
за налагане на забрана, 
подобна на тази от 2007-
2008 г., е дошла от страна 
на служители на руското 
звено на Glencore. 

Пълни основания
Според шефа на подразде-
лението Юрий Огнев прог-
нозата на Москва за реколта 
от 70-75 млн. тона пшеница 
е прекалено оптимистична, 
като той не очаква повече от 
65 млн. тона. По думите му 
правителството има пълните 
основания да спре времен-
но износа на жито от сеп-
тември. Самата Glencore се 
разграничи от коментарите, 
като посочи, че това са лич-
ни оценки на служителя.

газопровод по каспийското 
крайбрежие, което ще й 
гарантира контрол върху 
износа на енергийни източ-
ници от бившите републи-
ки. Техеран пък предлага 
алтернативен план, който 
предвижда изграждането 
на мрежа от маршрути и 
газопроводи и който ще 
превърне Иран в региона-
лен център за износа на 
каспийски горива.

има изход
Може да се намери изход от 
заплетената ситуация и ЕК 
работи по въпроса, каза нас-
коро еврокомисарят по енер-
гийните въпроси Гюнтер 
Йотингер. По думите му мо-
же да се наложи приемането 
на извънредни мерки, като 
създаването на Каспийска 
корпорация за развитие или 
построяването на транскас-
пийски газопровод.

„Набуко” ще струва 7.9 
млрд. EUR и ще бъде дълъг 
3300 км. Газопроводът ще 
свързва Турция с Австрия, 
като основният доставчик 
на гориво ще бъде Азер-
байджан.

Няма време
В Туркменистан се намират 
четвъртите по големина за-
лежи в света, като по оценка 
на BP те са в обем на 8.1 

трлн. куб. м. След смъртта 
на президента Сапармурад 
Ниязов през 2006 г. страната 
прекрати изолацията си и се 
отвори за чужди инвести-
тори. В момента тя изнася 
синьо гориво за Русия и 
Иран, а миналата година 
откри и газопровод до Ки-
тай. Без туркменистански 
газ „Набуко” е безсмислен, 
смятат анализатори. Според 
тях обаче ЕС няма много 

време за действия, тъй като 
доставките за Китай се уве-
личават. 

Туркменистан в момен-
та строи газопровод, по 
който ще минават около 30 
млрд. куб. м газ годишно 
от най-големите находища 
в страната към каспийското 
крайбрежие. Проектът се 
оценява на 2 млрд. USD 
и ще бъде завършен през 
юни 2015 г.

Случаят с „клонираното” мляко 
разкри вратичка в законите
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графика вихър Ласков
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7360 7448
Калай LME USD/т 19775 19925
Олово LME USD/т 2175,5 2230
Цинк LME USD/т 2059,5 2117
Алуминий LME USD/т 2200 2231
Никел LME USD/т 21505 21700
Алуминиева сплав LME USD/т 2225 2180

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1200,2 1200,5
Сребро LME USD/тр.у. 18,62 18,66
Платина LME USD/тр.у. 1591 1595,05
Паладий LME USD/тр.у. 503 505
Родий LME USD/тр.у. 2200 2250

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 81,89 82,91
Брент ICE USD/б 82,38 82,57
Газьол ICE USD/т 698 703,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,68 4,71
Бензин 95 NYMEX USD/т 733 -
Нафта NYMEX USD/т 675 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 259,59
Царевица Yellow CBT USD/т 157,68
Ечемик Feed ASX USD/т 273,43
Памук No.2 NYBOT USD/т 1748,68
Какао  NYBOT USD/т 3093,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3708,11
Соя No.2 ICE USD/т 368,07
Захар White NYSE LIFFE USD/т 535,60

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 5.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.9296 4.9542  5.1268 4.9296 4.8310   -4.27% 14.97% -7.34% -24.33% 21.01.2008
фонд в акции 6.6776 6.7110  6.9447 6.6776 6.5440   -5.73% 14.32% -8.91% -14.74% 23.01.2008
високодоходен 10.1312 10.2832  10.5364 0.0000 0.0000   0.71% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2126    2.2126    -11.22% 27.61% -5.75% -58.20% 12.11.2007
балансиран 2.6429    2.6429    -11.15% 24.29% -7.85% -51.46% 12.11.2007

паричен пазар 11.1904  11.1848  11.1680 11.1792 11.1792 11.1848 4.12% 0.12% 6.97% 6.34% 06.10.2008
балансиран 10.7456  10.6921  10.5852 10.6386  0.0000 -0.16% 4.70% 6.43% 3.79% 06.10.2008
фонд в акции 9.8906  9.8414  9.6938 9.7430  0.0000 -4.27% 8.81% 3.78% -0.88% 06.10.2008
             
балансиран 13.4184    13.2855    -1.01% 6.45% 2.79% 6.31% 14.12.2005
фонд в акции 7.7813    7.7043    -8.02% 13.38% -5.99% -5.17% 01.03.2006
фонд в акции 4.7805    4.7332    -19.14% 12.00% -16.46% -16.64% 21.06.2006
фонд в акции 7.7372    7.5118    -5.16% 12.72% 1.85% -10.84% 05.02.2008
фонд в акции 11.0078    10.6872    4.14% 11.98% 9.75% 2.70% 05.02.2008
паричен пазар 11.9200    11.9200    5.07% 0.21% 8.89% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.3778    80.0965  80.3778  -3.08% 2.11% 2.56% -5.30% 20.11.2006
фонд в акции 46.2127    45.9816  46.2127  -10.95% 2.99% -8.51% -14.53% 20.11.2006
фонд в акции 62.8423    62.5281  62.8423  -8.85% 4.18% -3.12% -13.11% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.5751    97.1075    -4.70% 3.08% -2.69% -0.62% 04.01.2007
балансиран 79.8743    78.6851    -4.28% 1.97% -4.66% -7.43% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30068    1.29808    4.06% 0.83% 6.48% 5.76% 01.12.2005
балансиран 1.05814    1.05182    -1.96% 6.00% 2.92% 1.15% 01.12.2005
фонд в акции 0.72530    0.71453    -7.21% 13.57% 3.19% -7.20% 01.03.2006
фонд в акции 0.72943    0.72507    -0.62% 1.91% 2.16% -12.36% 07.03.2008
ниско рисков 1.04608    1.04295    1.97% 0.39% 3.63% 3.51% 07.05.2009

балансиран 99.8308    98.8374    -3.31% 9.36% 2.95% -0.14% 07.12.2005
балансиран 106.2678    105.2104    -3.64% 8.24% 0.46% 1.27% 06.03.2006
фонд в акции 84.6038    83.3442    -6.60% 13.60% 1.13% -1.93% 20.06.2005
паричен пазар 120.9640    120.9640    5.29% 0.55% 7.02% 7.13% 31.10.2007
ниско рисков 93.1584    92.7861    3.19% 2.60% -3.76% -2.84% 01.02.2008
ниско рисков 105.7316  105.6260  105.3091  105.6260  3.13% 1.39% 5.37% 5.12% 01.07.2009

балансиран 4.4348     4.4082     -9.82% 10.12% 1.20%*** 4.18% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9090  0.9045  0.9023   0.8978     -14.58% 16.90% -6.34%*** -8.57% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.3126     17.1918     -7.57% 8.33% -5.91% 9.87% 28.09.2004
фонд в акции 10.7898    10.6398     -11.59% 12.47% -8.88% 1.53% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1929     1.1753     -7.93% 14.19% 6.55% 1.82% 10.05.2004
фонд в акции 0.7658     0.7545    9.76% 21.92% 31.65% -7.09% 04.10.2006
фонд в акции 0.9450     0.9310    7.77% 21.06% -16.68% -2.62% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.6870  129.4932  129.2347    2.60% 3.30% 4.86% 6.21% 04.05.2006
балансиран 14.1659  14.1659  14.0256    -5.87% 8.31% -3.74% 1.89% 17.12.2004
фонд в акции 0.7321  0.7249  0.7177    -2.30% 15.57% 4.17% -7.50% 04.05.2006
             
балансиран 790.6918    784.7764    1.39% 6.34% 10.96% -9.44% 09.05.2008
фонд в акции 708.1358    702.8381    -0.12% 7.99% 12.31% -13.12% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2179    11.2179    3.20% 1.81% 6.52% 2.58% 30.01.2006
балансиран 116.0020    116.0020    -3.35% 7.15% 3.08% 1.62% 30.01.2005
фонд в акции 6.3743    6.3743    -9.50% 16.14% 5.71% -9.50% 30.01.2006
фонд в акции 9.9228    9.9228    -1.45% 2.03% 0.59% -0.51% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.4601    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5059  0.5034  0.5009    -3.89% 8.52% -0.55% -22.42% 19.11.2007
балансиран 0.7414  0.7388  0.7362    -0.69% 3.89% 1.70% -10.59% 19.11.2007
ниско рисков 0.9909  0.9894  0.9879    2.75% 1.54% 5.89% -0.39% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2545  1.2526 1.2507    3.57% 0.38% 8.09% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2775  1.2737 1.2699    4.23% 1.10% 9.01% 5.67% 16.03.2006
балансиран 0.8512  0.8478 0.8444    -2.10% 4.69% 0.31% -3.69% 16.03.2006
фонд в акции 0.6241  0.6210 0.6179    -7.51% 8.95% -3.90% -10.29% 16.03.2006
балансиран 0.7269  0.7240 0.7211    -4.76% 6.04% -4.52% -12.23% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0249  1.0249 0.9737    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1742   1.1742    2.49% 0.22% 4.13% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0222    до 90 дни  над 90 дни 0.78% 3.90% 5.68% 0.25% 12.09.2005
     1.0069  1.0171      

балансиран 7.0908   7.0908    -13.68% 11.87% -0.89% -7.47% 01.03.2006
фонд в акции 6.2090   6.2090    -11.43% 14.29% 5.10% -10.21% 01.03.2006
фонд в акции 2.8843   2.8843    2.85% 15.64% 10.26% -31.15% 05.04.2007
консервативен 10.4359   10.4359    0.07% 1.76% 1.77% 2.63% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7675 0.7638 0.7619                0.7562                        0.7562                          0.7600  0.7600 4.22% 13.31% 3.17% -6.43% 22.05.2006
фонд в акции 0.4291 0.4270 0.7619                                     0.4228                      0.4228                          0.4249  0.4143 2.87% 17.85% 10.54% -23.21% 02.05.2007
фонд в акции                                            102.5156                                                101.2562                                                                       100.5005   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.2024    319.7221    2.60% 0.23% 4.74% 7.19% 17.11.2003
ниско рисков 13.2431    13.1769    2.10% 3.02% 6.91% 6.29% 27.12.2005
балансиран 12.0443    11.9239    0.11% 6.18% 5.66% 4.12% 27.12.2005
фонд в акции 8.4122    8.3281    -2.44% 12.46% 6.14% -3.51% 07.09.2005
балансиран 20.6653    20.6653    1.90% 3.70% 5.09% 1.17% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4636    6.4313    -4.49% 6.61% -3.09% -12.84% 01.06.2007
балансиран 7.8399    7.8007    -3.72% 6.09% -1.90% -7.38% 01.06.2007
консервативен 11.5058    11.4771    5.81% 3.02% 10.07% 4.84% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1758    1.1523    -3.89% 6.28% -0.18% 4.26% 18.09.2006
балансиран 1.0332    1.0229    -1.92% 3.80% 0.83% 1.53% 10.06.2008

За	дата	4.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1093,72 1126,53

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	4.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0222	лв. 1.0069	лв. 1.0171	лв. 0,78% 5,68%

Сентинел	-	Рапид 1,1742	лв. 1,1742	лв. 2,49% 4,13%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	3	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

3.08.2010	г.

157,43 156,66 155,89 155,51 153,59 153,59   
11,93 11,87 11,81 11,79 11,64 11,64   
84,71 84,30 83,88 83,47 82,24 82,24   
99,27 98,79 98,31 97,83 96,38 96,38   
760,50 756,81 753,12 749,43 738,35 738,35   
166,43 165,63 164,84 164,05 158,50 158,50   
79,75 79,36 78,98 78,60 76,68 76,68   
152,15 151,42 150,69 149,96 146,30 146,30   
303,06 301,62 300,18 298,73 288,63 288,63   
188,54 187,64 186,74 185,84 179,56 179,56   
228,85 227,76 226,67 225,58 217,95 217,95   
81,49 81,10 80,71 80,33 77,61 77,61   
233,07 231,96 230,85 229,74 221,97 221,97   

до	15.00	ч.	на	3.08.2010	г.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,35221 0,00420
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,42377 -0,01381
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44790 0,00374
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,42449 -0,00187
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,18690 0,00274
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,90714 -0,00671
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62482 -0,00042
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,36097 0,00398
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,90764 0,00187
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,70452 0,00056
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,93827 -0,00197
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,65342 -0,00182
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,20812 0,00368
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,73205 0,00900
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26733 0,00464
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76013 -0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17627 0,00126
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,67276 -0,00940
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,47981 -0,00174
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08507 0,00031
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,27379 -0,00483
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,88518 -0,00880
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,59525 -0,01647
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,97336 0,00731
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08415 -0,00430
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,09509 0,00006
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,60683 0,00802
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,86846 -0,02846
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,48102 0,00168
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03150 0,00082
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1768,67000 19,78000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 5.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	4/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,170654 € 1,194067 € 1,164801
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,898712 € 0,916686 € 0,894218

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,841694 € 0,858528 € 0,837486

Цените са валидни за поръчки, подадени на 30/07/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	5/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,135208  лв. 1,135208 лв. 1,135208 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 5/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

N/A 13.4219 12.2671 8.5678 
321.3231 N/A 12.2250 8.5384 
322.9241 13.3093 N/A 8.4963 
322.9241 13.3093 12.1647 N/A 
 

Piraeus	Funds Цени за дата 3.08.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 8,2753 7,9735

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,7136 0,6875

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,6849 2,6320

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,1598 8,8041

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,9379 9,6463

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,2707 10,0683

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).



Съветът на директорите на УД “Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД на основание 
чл. 191, ал.4 от Закона за публично предлагане на ценни книжа съобщава на всички 
заинтересовани лица, че на 30.07.2010г. е представил в Комисията за финансов надзор 
и „БФБ – София” АД междинни отчети към 30.06.2010г. на: 1. ДФ „Ти Би Ай Динамик”, 2. 
ДФ „Ти Би Ай Комфорт”, 3. ДФ „Ти Би Ай Хармония” и ДФ „Ти Би Ай Съкровище”. Всеки 
желаещ да се запознае със съдържанието на междинните отчети може да направи 
това всеки работен ден от 8.30 до 17.30 часа на адреса за кореспонденция на УД „Ти Би 
Ай Асет Мениджмънт” ЕАД – град София, ул. “Св. София” 7, ет.6, считано от датата 
на публикуването на това съобщение.

Съветът на директорите на ИД “Ти Би Ай Евробонд” АД на основание чл. 191, ал.4 
от Закона за публично предлагане на ценни книжа съобщава на всички заинтересовани 
лица, че на 30.07.2010 г. е представил в Комисията за финансов надзор и „БФБ-София” 
АД междинен отчет към 30.06.2010г. на ИД “Ти Би Ай Евробонд” АД. Всеки желаещ да се 
запознае със съдържанието на междинния отчет може да направи това всеки работен 
ден от 8.30 до 17.30 часа на адреса за кореспонденция на дружеството – град София, ул. 
“Св. София” 7, ет.6, считано от датата на публикуването на това съобщение.
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Цената на 
златото от-
беляза по-

вишение и по време 
на вчерашната 
сесия в Лондон дос-
тигна 1201.8 USD/
тр.у. Инвеститорите 
отново прехвърли-
ха интереса си от 
долари и евро към 
злато

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
загуби 205 пункта 
от стойността си. 
Поскъпването на 
йената до 15-го-
дишен рекорд се 
отрази негативно 
върху акциите на 
компаниите

индекс на деня

2.11
▶ процента се понижи япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9489.34 пункта

Стока на деня

2.04
▶ процента спечели ори-
зът на борсата в Чикаго 
и достигна 224.9 USD/т

рекорден търговски излишък в Австралия
Търговският излишък 
на Австралия през юни 
достигна рекордни нива 
заради голямото търсене 
на въглища и желязна руда 
от страна на Китай. Той се 
дължи главно на ниското 
потребление вътре в стра-
ната, въпреки че голямо-
то търсене на суровини 
вдигна рязко печалбата на 
големите минни компании, 
като BHP Billiton Ltd. и 
Rio Tinto Group.

Добрите новини се отра-
зиха положително и върху 
австралийския долар, който 
отскочи до тримесечен 
връх от 1.0923 USD/AUD, а 
това е повишение от 0.42%.
Според данните в изне-
сения доклад през юни 
експортът на страната е 
нараснал със 7% до 26.7 
млрд. AUD. Продажбата 
на желязна руда и желязо е 
скочила с 23%, а износът на 
въглища с 15%. Излишъкът 
на страната в края на юни 
е бил 3.6 млрд. AUD, след 
като вносът е бил за 23.1 

търговски излишък не е 
имало, откакто е започна-
ла да се води статистика 
през 1971 г. Това е третият 
месец с излишък по търгов-
ската сметка, след като от 
април 2009 г. до март  
2010 г.  имаше дефицит.

Премиерът на страната 
Джулия Гилард планира 
да увеличи данък печалба 
на добивните компании, 
които дължат големите 
си приходи на силното 
търсене на суровини от 
страна на Китай. Това 
предложение идва точно 
преди изборите, насроче-
ни за 21 август, и според 
анализаторите ще коства 
част от подкрепата за сега 
управляващата Лейбърист-
ка партия. Опозиционният 
лидер Тони Абът, който 
ще е прекият конкурент на 
Гилард на предстоящите 
избори, е обещал, ако спе-
чели изборите, такъв закон 
да не бъде приеман.
Според гуверньора на 
централната банка Глен 

Излишъкът 
на страната 

в края на юни е 
бил 3.6 млрд. AUD 
при предварително 
очаквани 1.81 млрд. 
AUD

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Големият износ на желязна руда и въглища към 
Китай и ниското потребление в страната са причи-
ната за рекордните стойности

Лоши новини за икономиките на САЩ и Европа

Еврото 
поевтиня 

с 0.15% срещу 
долара до 1.3211 
EUR/USD към 16.15 
ч българско време

 Калин Йорданов,  
“Карол”

▶ продажбите на жилища в СаЩ са намалели с 2.6% въпреки предварителните прог-
нози за ръст в сектора

Слабото представяне на 
щатския долар продъл-
жи за пореден ден, след 
като излизащите макро-
икономически данни от 
САЩ през последните 
седмици в никакъв 
случай не може да бъдат 
определени като подкре-
пящи валутата. Както 
във вторник, така и вчера 
станахме свидетели на 
поредната порция небла-
гоприятни фундаментал-
ни новини.
Текущите продажби на 
жилища през юни са 
намалели с 2.6%, въпре-
ки че предварителните 
прогнози сочеха ръст 
на този показател. С 
далеч по-голямо влияние 
върху средносрочното 
състояние на американ-
ската икономика обаче са 
данните за доходите на 

Азиатските индекси 
с първа загуба
Фондовите борси в Ази-
атския и Тихоокеанския 
регион се понижиха за 
първи път през тази сед-
мица, след като растящите 
притеснения на инвести-
торите за възстановяване-
то на щатската икономика 
ги накараха да потърсят 
по-нискорискови активи 
като йената, долара и дър-
жавните ценни книжа.
регионалният борсов из-
мерител MSCI Asia Pacific 
загуби 0.6%, прекъсвайки 
доброто си представяне от 
предишните два дни.
Nikkei 225 потъна с 2.1% 
до 9 489.34 пункта след 
силното поскъпване на 
йената от последните дни. 
В Австралия S&P/ASX 
200 се понижи с 0.7% 

Nikkei 225 
потъна с 2.1% 

до 9489.34 пункта

до 4 542.10 пункта, след 
като индексът на бизнес 
активността в сектора 
на услугите се понижи 
до 46.6 пункта през юли 
от 48.8 пункта за юни. В 
Китай Shanghai Composite 
нарасна с 0.4% до 2638.52 
пункта, докато в Хонконг 
Hang Seng се повиши с 
0.4% до 21 549.88 пункта, 
воден от повишенията при 
компаниите от сектора на 
недвижимите имоти.

подчертаха за пореден 
път трудностите пред 
възстановяването на 
европейската икономика, 
която все още разчита 
предимно на износа, но 
не и на потребителски-
те разходи. Те може да 
се свият допълнително 
заради заплануваните от 
правителствата мерки за 
съкращаване на държав-
ните разходи и нама-
ляване на бюджетните 
дефицити.

Еврото поевтиня с 
0.15% срещу долара 
до 1.3211 EUR/USD към 
16.15 ч българско време. 
Утре се очаква Европей-
ската централна банка да 
остави основния лихвен 
процент в еврозоната 
на рекордно ниското му 
ниво от 1%, до което 
той се понижи през май 
2008 г. заради финансо-
вата криза, която скова 
кредитните пазари преди 
близо три години.

Оризът 
успя да 
навакса 

всичко загубено 
през миналия 
месец, като само за 
една сесия добави 
5 USD към стой-
ността си главно 
заради големия 
инвеститорски 
интерес

Стивънс именно при-
ходите от увеличеното 
търсене на желязна руда 
и въглища, изнасяни от 
добивните компании, са 
помогнали на австралий-
ската икономика да стане 
една от малкото, които 
избегнаха рецесията през 
миналата година.
Търсене на квалифицира-
на работна ръка за голе-
ми проекти като този за 
изграждане на терминал 
за втечняване на природен 
газ от Chevron Corp. на 
стойност 43 млрд. AUD са 
гаранциите, че безработи-
цата в страната ще остане 
ниска, а заплатите ще 
продължат да растат, като 
по този начин се избегне 
дефлацията.

Към юни безработицата 
в страната е 5.1%, което 
е под нивото на Япония и 
почти наполовина по-ниско 
от това в САЩ. В някои от 
западните австралийски 
щати безработицата дори е 
намалена до 4%.

домакинствата, които ос-
танаха константни през 
шестия месец на годи-
ната. В резултат на това 
дефлаторът на потреби-
телските разходи падна 
до 1.4% на годишна база, 
което е значително под 
заложения от Федерал-
ния резерв 2-процентов 
таван.

Данните за заетостта и 
продажбите на дреб-
но в ЕС и еврозоната 

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

СнимКи bloomberg

млрд. AUD. Предварител-
ните очаквания на анали-
заторите бяха за излишък, 
не по-голям от 1.81 млрд. 
AUD, след като за май този 
показател стигна 1.645 
млрд. AUD.

Според националното 
статистическо бюро на 
Австралия толкова голям 

Злато
USD/тр.у.

����

����

����

����

����

�.��.����.��.���.��.��

����.��
+�.��%



  14    бизнес технологии 
pari.bg  Четвъртък 5 август 2010

Или кратко сравнение на предимствата
и недостатъците на смартфона, нетбука
и таблета за работа извън офиса 

Освен на дините лятото е сезонът на отпуските. Често 
обаче се налага по време на почивката да бъде свършена 
важна работа. И защо това да не се случи от плажа. Един-
ственият проблем е дали ще има компютър наоколо, а лап-
топът не попада сред необходимите аксесоари за плаж или 
друг вид почивка. На помощ обаче идват съвременните 
технологии и по-специално нетбуковете, смартфоните и 
не на последно място - таблетите. Всяко от тези устрой-
ства може да замени лаптопа. Но както всяка монета, 
използването на смартфона или дори нетбука има своята 
обратна страна, която се изразява в по-слабата произво-
дителност на този тип устройства спрямо компютрите. 
Което на моменти може да е непреодолим проблем. Затова 
и изборът на мобилно устройство може да бъде труден. 
И изисква от всеки потребител да си отговори на няколко 
въпроса, преди да се сдобие с подобно устройство, което 
да бъде временен заместител на PC. 

Капацитет на паметта и свързване
Голяма част от потребителите нямат особено големи 
изисквания за наличието на памет за съхраняване на 
данни. Например за музика. Или някой и друг филм. Или 
документ. Ако обаче имате HD камера или ви се налага 
да свалите видеозапис на 4-часов разговор, положението 
става по-различно. 

А ако трябва да се “източи” съдържанието на камерата 
в друго устройство, за да освободим място за още снимки 
или видео - тук смартфонът не е подходящо решение. 
Таблетът (например iPad) също губи, защото няма USB 
порт. Нетбукът е добро решение, но само за съхраняване 
на определено количество информация (в повечето случаи 
- около 160 гигабайта). Не разчитайте обаче на сериозни 
възможности за обработка на кадрите си. 

софтуер
Ако се налага сърфиране в интернет или проверка на 
мейла, което и устройство да изберете, няма да сбъркате. 
Браузърите им работят на практика безгрешно. В повечето 
случаи обаче бизнесът е много повече от изпращането 
на един мейл или преглеждането на сайт. Тук на помощ 
идва софтуерът, който не липсва нито за смартфоните, 
нито за iPad - App Store, Android Market и конкурентите 
им предлагат хиляди приложения. Ако се стигне обаче 
до специфичен софтуер като Office, Photoshop или друг 
подобен продукт, (поне) нетбукът е необходимост. Защото 
въпреки възможността за редактиране на офис документи 
през някои програми за смартфони усещането не е също-
то. Възможностите също. 

Писане
Ако ви се налага да пишете много, но наистина много, 
смартфонът и таблетът не са вашият избор. Да, те стават 
за изпращане на кратък мейл, но пробвайте да напишете 
документ с дължина 3 страници на софтуерна клавиатура, 
събрана на 4-инчов дисплей. Клавиатурата на дисплея 
на iPad също не е най-удобното средство за въвеждане 
на дълги текстове. За него има предвидени външни кла-
виатури, които обаче струват допълнително средства. 
Нетбукът е нелош избор, като има различни предложения, 
при които клавиатурата на свръхпреносимите компютри 
е почти равна (95% от размера) на клавиатурата на обик-
новен лаптоп. 

Мобилен интернет
Достъпът до интернет през мобилна мрежа е много поле-
зен и удобен. Друг е въпросът, че не всеки го иска непре-
къснато. Което означава, че смартфонът не е задължите-
лен. Нетбуковете и таблетите от своя страна са по-удобни. 
Може да се сдобиете с модел с вграден четец за 3G карти, 
което елиминира нуждата от специален модем за тях. Ко-
ето означава, че няма нужда от 2-годишни договори или 
друга форма на обвързване с мобилен оператор. 

Къде ще работите
Основната характеристика на всички сравнявани ус-
тройства - смартфони, нетбукове, таблети - е, че те са 
свръхпреносими. И все пак, ако искате да сте крайно 
мобилни, най-подходящият избор е смартфонът. А ако 
искате най-голяма преносимост, подходящият избор е 
нетбукът. Таблетът се намира по средата. От една страна, 
той е доста по-производителен от един смартфон и доста 
по-компактен от един нетбук - все пак може да бъде дър-
жан като лист хартия. 

Работа 
по време 
на отпуската
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16 компании вече са 
се възползвали от въз-
можността да се пред-
ставят зад граница  

Вече 16 български фирми от 
сферата на винопроизвод-
ството и козметичния сектор 
посетиха три международ-
ни изложения благодарение 
на субсидии по Оперативна 
програма „Конкурентоспо-
собност”. Всъщност не те, 
а Изпълнителната агенция 
за насърчаване на малки-
те и средните предприятия 
(ИАНМСП) беше прекият 
бенефициент на средствата, 
но в крайна сметка реалната 
полза от усвояването им е за 
бизнеса. 

Как се случи това? Още 
миналата година агенцията 
получи одобрение на про-
екта си за насърчаване на 
интернационализацията на 
българските предприятия. 
Бюджетът му е на стойност 
близо 27.4 млн. лв., като с 
тези средства държавните 
служители ще помагат на 
българските предприятия, 
които се занимават с износ 
или имат експортен потен-
циал да подобрят резул-
татите си. За да се случи 
това, са предвидени шест 
вида дейности (виж каре-
то). Една от тях е именно 
организирането на участи-
ята на фирмите на между-
народни специализирани 
изложения. 

Кой какво плаща
За първите три изложения, 
на които са присъствали 
споменатите 16 компании, 
са изхарчени над 300 хил. 
лв. Сумата покрива наема 
на щанда за фирмите, из-
граждането му, отпечатва-

Фирми получават евросубсидии за 
участие на международни изложения 

Щандове и визия
Освен финансовата изго-
да за участващите фирми 
чрез използването на общ 
щанд се създава национал-
на идентичност и се налага 
марката „България” в съот-
ветния сектор, обясняват 
експертите от ИАНМСП. 
Щандът на London Wine 
Fair е бил изграден с екс-
пертната помощ на Лоза-
ро-винарската камара. С 
наличния експертен потен-
циал и средства са напра-
вени и тези в следващите 
две изложения, които са в 
сферата на сектор „Козме-
тика” - Beautyworld Middle 
East в Дубай и Cosmoprof 
North в Лас Вегас. 

През септември обаче ще 
бъде обявена обществена 
поръчка за изграждането 
на щандовете за бъдещи-
те изложения, казват от 
ИАНМСП. Все още не е 
ясно дали ще се избере един 
изпълнител, или поръчката 
ще бъде разделена на 10 
лота, тъй като трябва да се 
подготвят типови щандове 
за участия в изложения на 
10 бранша.

 
Доволни и не съвсем
Като цяло фирмите към 
момента са доволни от 
организацията и финан-
совите субсидии. Около 
95% от компаниите дават 
положителна оценка, а ос-
таналите 5% имат някакви 
претенции единствено по 
отношение на по-голяма-
та атрактивност на щанда, 
казват от ИАНМСП. „Като 
цяло сме доволни. Минала-
та година от агенцията пак 
организираха участието ни 
на това изложение, не зна-
ех, че сега са спечелили 
европроект. Като цяло не 
намирам нещо по-особено 
или по-различно от пре-
дишното ни участие, дори 
и щандът бе на същото 
място. Единствената ми 
забележка е за разполо-
жението на щанда, може 
би трябва да се помисли 
за по-атрактивно място”, 
казва Къснеделчева.

„Тази година организаци-
ята дори е по-добра. Факт 
е обаче, че щандовете на 
Турция или Румъния на-
пример бяха на много по-
добро място и изглеждаха 
по-добре”, коментира за 
в. „Пари” и Иван Кисьов, 
технолог от „Катаржина 
Естейт”, присъствал също 
на винарското изложение. 

Като цяло подобни из-
ложения имат по-скоро 
представителна функция. 
На тях рядко се сключват 
договори, освен ако не са 

Така е изглеждал българският щанд по време на международното изложение за 
козметика Beautyworld Middle East, което се проведе в началото на юни  снимка ианмсП

▶

нето на каталог с участни-
ците и рекламни дейности. 
За сметка на фирмите обаче 
остават разходите за транс-
порт, командировъчни и 
нощувки, за изпращане на 
мострите за участие в из-
ложението и т.н.

„Преди европроекта фир-
мите участваха с 15% съфи-
нансиране при изгражда-
нето на щанда, така че сега 
значително облекчаваме 
участието им от финансова 
гледна точка”, коментира за 
в. „Пари” Веселин Горниш-
ки, директор на дирекция 
„Развитие на интернаци-
онализацията на малките 
и средните предприятия” в 
ИАНМСП. 

„Ако трябваше да органи-
зираме участието си самос-
тоятелно, щеше да се нало-
жи да заделим минимум 6 
хил. EUR. Сега всичко ни 
излезе с 5-6 пъти по-евти-
но”, разказа за в. „Пари” 
Наталия Къснеделчева, уп-
равител на „Винпром Русе”. 
Компанията е участвала на 
първото от трите проведени 
до момента изложения - 
London Wine Fair, в средата 
на май.

предварително подготве-
ни, но пък те имат пред-
ставителни функции. На 
такива форуми бизнесът 
заявява, че все още е на 
пазара, а освен това се 
информира и какво прави 
конкуренцията, какви са 
новите тенденции в сек-
тора и т.н.

организацията 
на участието
През 2010 г. фирмите ще 
може да участват в общо 
30 изложения. През 2011 г. 
в 45, а през 2013 г. - в 40. За 
първата година от проекта 
бяхме планирали органи-
зирането на участието на 
бизнеса в 15 изложения, 
но решихме да удвоим броя 
им, за да можем да ги под-
помогнем именно сега, по 
време на кризата, казват 
от ИАНМСП. Стартът на 
проекта закъсня с около по-
ловин година. Причината 
е, че закъсняха авансовите 
плащания, но през февру-
ари най-после получихме 
20% от предвидения бю-
джет и започнахме реално-
то изпълнение на проекта, 

обяснява Нина Тодорова, 
зам. изпълнителен дирек-
тор на ИАНМСП.

Изложенията се подбират 
чрез консултации с пред-
ставители от браншовите 
организации, допитване 
до самите фирми, както 
и чрез експертната оцен-
ка на самите служители в 
ИАНМСП. На същия прин-
цип се определя и каква да 
е площта на щанда, който 
ще бъде нает. Минимални-
ят брой фирми, които тряб-
ва да заявят участие, е три, 
а максималният - около 20. 
Поради липса на желаещи 
агенцията се е отказала от 
участие на изложението 
за хранително-вкусовата 
промишленост Fancy Food 

Show в Ню Йорк. 
Колко плаща държавата 

за всяко участие, зависи от 
самото изложение, къде се 
намира и естествено какъв 
е броят на участниците в 
него. Досега винарското 
изложение в Лондон е стру-
вало около 200 хил. лв., 
това за козметичния сек-
тор в Дубай Beauty World 
Middle East - 75 хил. лв., а 
информацията за последно-
то, което се проведе от 18 
до 20 юли в Лас Вегас, все 
още не е обобщена. 

До края на годината пред-
стоят изложения в храни-
телно-вкусовия сектор, 
мебелната промишленост, 
ИКТ, текстилната индус-
трия и т.н. Списъкът може 
да бъде намерен на сайта на 
ИАНМСП, като задължи-
телно шест месеца преди 
старта на всяко изложение 
експертите публикуват под-
робна информация за него, 
към кого е насочено, какъв 
е броят на участниците в 
него и от кои държави са те. 
Там се обявяват и сроковете 
за кандидатстване. 

Дарина Черкезова

27.4
▶ млн. лв. е бюджетът на 
проекта „насърчаване на 
интернационализацията 
на българските предприя-
тия” на изпълнителната 
агенция за насърчаване 
на малките и средните 
предприятия, който ще се 
финансира от Оперативна 
програма „конкурентоспо-
собност”. срокът за изпъл-
нението му е 3 години

Дейности
Какво  
планира 
ИАНМСП

Във връзка с изпълнени-
ето на европроекта по 
ОП „конкурентоспосо-
бност” изпълнителната 
агенция за насърчаване 
на малките и средните 

▶

предприятия, трябва да 
извърши следните дей-
ности: 

1Да разработи 
 национален  
експортен портал, 

чрез който фирмите  
да получават  
информация за потенци-
ални пазари и партньори в 
чужбина.

2Да се разработят 18 
секторни експортни 
стратегии. 

3Да се проведат обучи-
телни, информацион-
ни и специализирани 

семинари.

4Да се предоставят 
информационно-кон-
султантски услуги за 

подпомагане на експертния 
потенциал на фирмите.

5Да се организират 60 
промоционални проя-
ви, от които 6 в Бълга-

рия и 4 извън страната.

6Да се подкрепи участи-
ето на българските 
фирми в международ-

ни изложения. 

Критерии
Кой  
може  
да кандидатства

Фирмите, които искат 
да участват в междуна-
родни изложения, съфи-
нансирани от ианмсП, 
трябва да са:

юридически лица или ед-
нолични търговци и да 

▶

▶

отговарят на изисквани-
ята за микро-, малко или 
средно предприятие;

да нямат неизпълнени 
задължения, свързани с 
плащане на вноски за со-
циално осигуряване или 
данъци;

експортно ориентирани, 
като с предимство се полз-
ват тези, които изнасят 
повече от 25% от произ-
вежданите от тях стоки;

▶

▶

Освен това помощите, 
които са получавали към 
момента, не трябва да 
надвишават границата 
от 200 хил. EUR.

не се финансират учас-
тия в туристически из-
ложения, тъй като за тях 
средствата се осигуря-
ват от националния бю-
джет и Оперативна про-
грама „Регионално разви-
тие”.

▶

▶

30
▶ международни изложе-
ния са планирани за 2010 
г. Догодина фирмите ще 
може да кандидатстват 
за участие в 45 изложения, 
а през 2012 г. - за 40

 проектът закъсня с около половин година, защото 
се забавиха авансовите плащания, обяснява Нина То-
дорова, зам. изпълнителен директор на изпълнител-
ната агенция за насърчаване на малките и средните 
предприятия   снимка маРина ангелОВа

▶
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Конкуренция
Kindle срещу Nook  
Основното предизвикателство пред бъдещия собственик на Barnes&Noble 
ще бъде налагането на електронния четец на компанията Nook на пазара, 
където застава срещу Kindle на Amazon. Защото преди месец от онлайн 
магазина отчетоха, че е-книгите вече надминават хартиените по брой про-
дажби. Което показва многозначно накъде отива пазарът, коментират ана-
лизатори. Според Goldman Sachs през 2015 г. продажбите на електронни 
книги ще са около 12.8% от всички продажби срещу едва 3% в момента. А 
Nook има да наваксва срещу конкурента си. Представеното в края на ноем-
ври 2009 г. устройство първоначално беше на цена 259 USD, свалена на 
199 USD в края на юни заради конкуренцията на Kindle. Паралелно с това 
Barnes&Noble пуснаха и по-евтин модел, базиран на Wi-Fi и с цена 149 USD. 

Конкуренцията на 
електронните книги 
принуди най-голямата 
верига в САЩ да се 
обяви за продан

Една от най-старите и най-
големите вериги книжарни-
ци в САЩ Barnes&Noble си 
търси нов собственик. Но не 
защото американците не че-
тат - просто вече хартиените 
книги не са на мода в САЩ. 
Те са на път да бъдат измес-
тени от електронните, където 
обаче Barnes&Noble изоста-
ва от основния си конкурент 
Amazon. И съответно търси 
средства за инвестиции в 
своето предложение Nook, 
което държи едва 20% от 
целия пазар. Другите (по-
не) 70% от продажбите на 
електронни книги са дело 
на Amazon и нейния четец 
Kindle. 

Историята
Именно това изоставане при-
нуди основаната през 1873 г. 
верига, която в момента уп-
равлява над 1400 книжарни-
ци в САЩ, да търси спасение 
в новия си собственик. Все 
още не е ясно кой ще бъде 
той, но американските ме-
дии твърдят, че най-вероятно 
председателят на борда на 
компанията Леонард Риджио 
заедно с още няколко инвес-
титора ще изкупи компания-
та. Именно той е в основата 
на успеха на Barnes&Noble, 
които освен като най-голя-
мата верига книжарници, се 
славят и като най-иноватив-
ната отвъд океана. 

Така например във всич-
ки 777 книжарници, носе-
щи името на компанията, 
извън университетите, се 
продават кафе на Starbucks, 
чай на Harney&Sons или 
Tazo, минерална вода FIJI, 
закуски от The Cheesecake 
Factory и сладки от Godiva 
Chocolatiers. И докато 
стандартите за приготвяне 
и сервиране на продуктите 
на тези марки се спазват 
напълно, Barnes&Noble не 
позволява самите компа-
нии да оперират в книжар-
ниците й. И затова прите-
жателите на Starbucks Gold 
Card не могат да използват 
картите си, когато пият 
кафе в някоя книжарница. 
Но пък могат да се въз-
ползват от предимствата на 
Barnes&Noble Membership 
карта. 

Освен с кафе клиенти-
те на книжарницата могат 
спокойно (и безплатно) да 

Книжарниците Barnes&Noble 
си търсят нов собственик

сърфират в интернет. От 
края на юли във всеки ма-
газин на веригата услугата 
безплатен Wi-Fi се предла-
га задължително. А това 
е само част от магията на 
пазаруването на книги от 
магазин с логото на ком-
панията. 

Проблемът
Големият проблем на 

Barnes&Noble обаче е на-
влизането на Amazon на 
пазара на електронни кни-
ги с Kindle. Най-големи-
ят онлайн магазин в света 
завладя сърцата на потре-
бителите с четеца си и вече 
продава повече електронни, 
отколкото хартиени книги. 
И държи 78-80% от пазара, 
както показват собствените 
изчисления на компанията. 

За Barnes&Noble остава 
доста по-скромен пазарен 
дял от около 20%, което 
принуди мениджърите й 
да търсят алтернативно ре-
шение на проблемите си - а 
именно продажбата. 

Никой обаче не се наема 
да прогнозира стойността 
на сделката именно заради 
големите промени в пазар-
ната действителност. Как 

се оценява актив в бъдещ 
план, когато целият пазар 
се обръща с главата надо-
лу, коментира пред Reuters 
анализаторът от Forrester 
Джеймс Маккуиви. Спо-
ред други мнения именно 
възможността да се про-
мени изцяло компания с 
почти 150-годишна исто-
рия е една от основните 
причини за изкупуването 

й от инвеститор, който има 
достатъчно средства, за 
да трансформира изцяло 
бизнеса й. И да го пре-
върне в печеливш. Защото 
според различни прогнози 
дори и с 20% пазарен дял 
при електронните книги 
оборотът от тях през 2013 
г. би бил между 3 и 5 млрд. 
USD.

Христо Ласков

Число на деня

20
процента от пазара на електронни книги 

се пада на Barnes&Noble, показват изчисле-
ния на компанията

▶

Снимки BloomBerg
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